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БЛІЦ

Не за гарамі новы навучальны год. Якая мова будзе часцей 
гучаць у школах, гімназіях, ліцэях – беларуская ці руская?

Калі дзяржава падтрымлівае ідэю нацыянальнага 
адраджэння, то чыноўнікі ад адукацыі абавязаны рабіць 

усё для таго, каб юнае пакаленне ў першую чаргу 
авалодвала родным словам.

Вось чаму “Народная Воля” вырашыла звярнуцца  
да кіраўнікоў адукацыйных устаноў і ведамстваў  

розных узроўняў з пытаннем:

Вы агітуеце бацькоў за тое,  
каб яны аддавалі дзяцей  

у класы з беларускамоўным 
навучаннем?

Валянцін Трубчык,
намеснік старшыні 

Кобрынскага райвыканкама 
па сацыяльна-культурных 

пытаннях і ідэалогіі:
– Адметнай агітацыі мы 

не вядзём. Бацькі ведаюць, 
і мы ўвесь час даводзім 
інфармацыю на сходах, што 
ў іх ёсць права выбару, якую 
мову навучання абраць 
для сваіх дзяцей – белару-
скую альбо рускую. Будзе 
жаданне, каб дзеці вучыліся 
па-беларуску, калі ласка, 
гэтае іх права будзе здзейс-
нена. Мы гарантуем. Але 
сёння, на жаль, ні ў адной 
з 9 школ Кобрына няма 
беларускамоўных класаў. 
Такі выбар бацькоў... А на 
вёсках беларускамоўныя 
школы працуюць.

Магчыма, працэсу 
беларусізацыі ў школах 
будзе спрыяць іншая наша 
работа: сёння мы імкнёмся 
больш мерапрыемстваў 
у раёне праводзіць 
па-беларуску, назвы вуліц 
пісаць па-беларуску і г.д. 
Дзяржаўныя служачыя 
больш увагі надаюць бела-
рускай мове…
Вікторыя Амялюсік,

начальнік упраўлення 
адукацыі, спорту і турызму 
Бабруйскага гарвыканкама:

– Не зусім разумею сут-
насць вашага пытання. Што 
значыць – мы агітуем ці 
не агітуем? Будзе попыт – 
будуць класы. У Бабруйску 
33 школы, але, на жаль, 
пакуль ніводнай заявы ад 
бацькоў аб тым, каб іх дзіця 
вучылася па-беларуску, не 
паступала.

Мы са свайго боку, 
безумоўна, папуляры-
зуем беларускую мову 
ў школах, адмысло-
вых мерапрыемстваў 
праводзіцца дастаткова. 
Пачынаючы з прадмет-
ных тыдняў і заканчваючы 
беларускамоўнымі тэатрамі, 
фестывалямі і конкурсамі.

Таццяна Аксаміт,
начальнік аддзела адукацыі, 

спорту і турызму 
Гродзенскага райвыканкама:

– Усё па жаданні 
бацькоў... У краіне дзве 
дзяржаўныя мовы, і, калі 
ёсць жаданне, мы адкрыва-
ем беларускамоўныя класы. 
Сілай ніхто нікога не агітуе 
і не запісвае.

Школы ў Гродзенскім 
раёне ў асноўным руска-
моўныя, але ў трох сярэд-
неадукацыйных установах 
– Свіслацкай, Коласаўскай і 
Навасёлкаўскай – навучан-
не ідзе цалкам па-беларуску. 
Таксама арганізавана 15 
беларускамоўных класаў 
у іншых школах раёна. 
У гэтым годзе “всеобуч” 
пакуль не сфарміраваны, 
але менш такіх класаў 
не стане. Ці будзе больш, 
пакуль адказаць не магу.

Аляксей ГАРБУЗ,
намеснік старшыні 

Баранавіцкага гарвыканкама 
(адказаў праз сакратара):

– Дасылайце афіцыйны 
запыт, і мы адкажам на 
пытанне.

Юлія Ігнатовіч,
намеснік дырэктара па 

вучэбнай рабоце (пачатковыя 
класы) СШ №1 г.Магілёва:

– Вядома ж, мы агітуем 
бацькоў. Напрыканцы кож-
нага навучальнага года, 
у маі, у школе праходзяць 
сходы для бацькоў будучых 
першакласнікаў, і мы ў аба-
вязковым парадку гаворым 
ім пра тое, што ў нашай 
школе ёсць выдатная маг-
чымасць вучыць дзяцей на 
роднай мове. Запрашаем 
бацькоў аддаваць дзетак 
у такія класы. Тлумачым, 
што ў школе створаны 
ўсе ўмовы для навучання 
па-беларуску: падрыхтава-
ны настаўнікі пачатковых 
класаў, у старэйшых класах 
таксама пры магчымасці 
навучанне ідзе на бела-
рускай мове. Зараз наша 

Ялінка Салаўёва, першая 
беларускамоўная вучаніца 
Магілёва, перайшла ў 8-ы 
клас. І ўсе прадметы выкла-
даюцца для яе на белару-
скай мове індывідуальна. 

У гэтым годзе пакуль 
толькі адна заява паступіла 
ад бацькоў на навучанне ў 
1-м беларускамоўным класе. 
Але спадзяёмся, што жада-
ючыя яшчэ з’явяцца, набор 
працягваецца. Магчыма, 
бацькоў спыняе тое, што 
класы нешматлікія, хаця, з 
другога боку, у такіх кла-
сах у настаўніка ёсць больш 
часу працаваць з вучнямі 
індывідуальна.

Дарэчы, магу дадаць, 
што сёння ў Магілёве 
беларускамоўныя кла-
сы з’явіліся ў 34-й шко-
ле, і бацькі ведаюць, што 
ў горадзе ў двух раёнах 
– і ў нашым Ленінскім, 
і ў Кастрычніцкім, ёсць 
беларускамоўныя класы.

Алена Скурат, 
дырэктар беларускамоўнай 

гімназіі №2 г.Барысава:
– Па тэлефоне я такую 

інфармацыю не даю. 
Дасылайце афіцыйны запыт, 
я адкажу… Наша гімназія 
беларускамоўная, у горадзе 
ведаюць, што тут выкла-
данне ідзе па-беларуску, 
гэта астравок беларускасці. 
Мы нікога не агітуем, гэта 
жаданне бацькоў і дзяцей… 

Але я не даю згоды на 
інтэрв’ю, бліц, і магу гэта 
апратэставаць.

Ніна ЛАЗОЎСКАЯ,
дырэктар беларускамоўнай 

гімназіі №28 г.Мінска:
– Усё само сабой адбы-

ваецца, бацькі нас самі зна-
ходзяць. Гімназія на слыху, 
таму спецыяльнай агітацыі 
мы не праводзім. І яшчэ не 
было года, каб у нас быў 
недабор, усе паралелі маюць 
па два класы. Хаця, прызна-
юся, конкурсы ў гімназію не 
надта высокія.

Марыя ЭЙСМАНТ.

Ад рэдакцыі
Дзіўная сітуацыя: у сталічнай гімназіі №28 з беларускамоўным навучаннем 

“не было года, каб быў недабор” дзяцей, а вось у абласных, раённых цэнтрах з 
вучнямі, якія вучыліся б на роднай мове, – праблема з праблем. Бацькі не жада-
юць? А скажыце, чаму не жадаюць? Ці не пытанне да тых жа ўлад, да тых жа 
чыноўнікаў, якія кіруюць адукацыяй?

Золатавалютныя рэзервы Беларусі 
за ліпень павялічыліся  

на 103,8 мільёна долараў  
і ў агульнай суме склалі  

6 мільярдаў 664,8 мільёна.
Каб міжнародныя крэдыторы  
давалі нашай краіне пазыкі  

на найбольш выгадных умовах, 
мінімальны ўзровень 

золатавалютных рэзерваў  
павінен складаць не менш  
за 10 мільярдаў долараў.

КАДРЫ

У іх – новыя пасады
Прэзідэнт Рэспублікі Беларусь А.Лукашэнка ўчора даў згоду на прызначэнне:
Аляксандра Корбута – намеснікам міністра прыродных рэсурсаў і аховы навакольнага 

асяроддзя;
Аляксандра Бараулі – намеснікам міністра спорту і турызму;
Аляксандра Марчанкі – генеральным дырэктарам ААТ “Барысаўскі завод 

аўтатрактарнага электраабсталявання” – кампанія-кіраўнік холдынга “Аўтакампаненты”;
Генадзя Азарава – генеральным дырэктарам ААТ “Віцязь”;
Сяргея Пацкевіча – генеральным дырэктарам ААТ “Мінскі завод шасцерань”;
Анатоля Марцуля – генеральным дырэктарам ААТ “МВАВТ”;
Алега Мацкевіча – першым намеснікам старшыні Віцебскага аблвыканкама; 
Івана Кубракова – членам Віцебскага аблвыканкама; 
Сяргея Клішэвіча – членам Мінскага гарвыканкама.

ДЫпКуР’еР

Валянцін Рыбакоў –  
новы пастаянны прадстаўнік Беларусі пры ААН

Да гэтага часу ён працаваў намеснікам  міністра замежных спраў.
Адбылася ракіроўка. На яго месца прызначаны Андрэй Дапкюнас, які якраз і быў 

нашым прадстаўніком пры ААН.

АБНАЎЛеННе

У сямі раёнах новыя кіраўнікі
Учора ў Аляксандр Лукашэнка ўзгадніў прызначэнні старшыняў шэрагу райвыканкамаў.
Кіраўнік дзяржавы даў згоду на прызначэнне Аляксандра Пазняка старшынёй 

Аршанскага райвыканкама. Да гэтага ён быў памочнікам прэзідэнта – інспектарам па 
Віцебскай вобласці.

Алег Паскробка, які раней працаваў першым намеснікам міністра жыллёва-камунальнай 
гаспадаркі, узначаліў Салігорскі райвыканкам.

Таксама ўзгоднены прызначэнні
Уладзіміра Бялова – старшынёй Ганцавіцкага райвыканкама, 
Аляксандра Дарашэнкі – старшынёй Драгічынскага райвыканкама, 
Андрэя Булаўкіна – старшынёй Бешанковіцкага райвыканкама, 
Паўла Налівайкі – старшынёй Асіповіцкага райвыканкама,
Дзмітрыя Рубана – старшынёй Хоцімскага райвыканкама. 

Справа Рымашэўскага расследуецца
зАКуЛІссе

Як вядома, былога старшыню 
Салігорскага райвыканкама Аляксандра 
Рымашэўскага, які дзесяць гадоў кіраваў 
раёнам, напрыканцы мая гэтага года 
затрымалі праваахоўнікі. Затрыманне 
было падобным на сюжэт з дэтэктыўнага 
серыяла. Рымашэўскага схапілі на дарозе 
каля вёскі Камень  Капыльскага раёна, 
калі ён атрымліваў хабар – 2,7 тысячы 
долараў. Паводле дадзеных аператыўнікаў, 
старшыня Салігорскага райвыканкама 
на працягу доўгага часу злоўжываў 
уладай і службовымі паўнамоцтвамі пры 
вырашэнні пытанняў па закупцы сродкаў 
аховы раслін, насення і запасных частак 
для сельгастэхнікі аграпрамысловых 
прадпрыемстваў і арганізацый Салігорскага 
раёна.

Рымашэўскага адразу ж арыштавалі, 
а СК узбудзіў крымінальную справу па 
прыкметах злачынства, прадугледжанага 
ч.3 арт.430 КК – атрыманне хабару асобай, 
якая займае адказную пасаду. Пазней вакол 
гэтага затрымання папаўзлі жудасныя чуткі, 
што быццам бы Рымашэўскі спрабаваў у 
ізалятары звесці рахункі з жыццём. Але 
гэтая інфармацыя не спраўдзілася.

На якой стадыі зараз знаходзіцца 
справа Аляксандра Рымашэўскага?

– Расследаванне крымінальнай справы 
працягваецца, – паведаміў начальнік 
аддзела інфармацыі і сувязі з грамадскасцю 
цэнтральнага апарату Следчага камітэта РБ 
Сяргей КАБАКОВІЧ. – Мера стрымання 
не змянілася.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

Анатоль Капскі больш 
 не гендырэктар ААТ «БАТЭ»

ДАРЭЧЫ

12 гадоў узначальваў ён вядомае  
ў краіне прадпрыемства, а ўсяго аддаў яму 
16 гадоў жыцця.

Узрост (51 год) дазваляў і далей 
кіраваць холдынгам, у які цяпер уваходзяць 
13 прамысловых прадпрыемстваў. На жаль, 
узніклі праблемы са здароўем. І А.Капскі 
саступіў пасаду генеральнага дырэктара 
ААТ “БАТЭ” Аляксандру Марчанку, які да 
гэтага быў на прадпрыемстве дырэктарам 
па прамыслова-тэхналагічнай палітыцы і 
развіцці.

Сустрэча з «Крамбамбуляй» 
праз дзевяць гадоў

Так, столькі часу прайшло з таго дня, калі папулярны ў 
моладзі ансамбль “Крамбамбуля” ў апошні раз выступаў у 
Мінску. І вось у мінулую суботу паслухаць яго песні сабраліся 
тысячы прыхільнікаў. Канцэрт адбыўся на пляцоўцы ля стады-
ёна “Трактар”.

пАДзеЯ

ВІНШуеМ!

Вось гэта 
ўраджайнасць!

Многія ў Еўропе і Амерыцы могуць пазайздросціць.

96 цэнтнераў збожжа 
намалочваюць у сярэднім 
з гектара камбайнеры СВК 
“Свіслач” Гродзенскага раёна.

Крыху менш – па 92,1 
цэнтнера – збіраюць у СВК 
“Прагрэс Верцялішкі” гэтага 

ж раёна.
Можаце ўявіць, які вала-

вы намалот быў бы па краіне, 
калі б такімі рэкорднымі 
лічбамі маглі пахваліцца ўсе 
беларускія хлебаробы!

Зінаіда ПУХАЛЬСКАЯ.

НАДВОР’е

Спёка вяртаецца…
У другой палове тыдня 

сіноптыкі прагназуюць 
гарачае надвор’е з моцнымі 
дажджамі і навальніцамі, 
паведаміў начальнік службы 
метэаралагічных прагнозаў 
Белгідрамета Дзмітрый Рабаў.

Ужо сёння днём будзе да 
+22…+28°С. У сераду 9 жніўня 
пераважна без ападкаў, днём 
+23…+29°С, па Брэсцкай 
вобласці ў асобных раёнах да 
+30°С.

“Далей усталююцца 
паўднёвыя вятры, і ў 
Беларусь пачнуць паступаць 
больш цёплыя паветраныя 
масы з паўднёвых шырот, 
тэмпература пачне 
паступова павышацца”, – 
адзначыў сіноптык.

У чацвер, пятніцу і суботу 
прагназуецца да +34°С, 
кароткачасовыя дажджы, 
навальніцы.

сТОЛИЦА

Планы снова меняются?..
Работы на  двух наиболее 

резонансных строительных 
объектах Минска – гостини-
це у  цирка и  многофункцио-
нальном комплексе «Газпром 
центр» – до  конца года долж-
ны активизироваться, заявил 
министр архитектуры и  стро-
ительства Анатолий Черный. 

Что касается комплекса 
«Газпром Центр», из-за кото-
рого был снесен Московский 

автовокзал, министр уточ-
нил: «Газпром» возвращается: 
рассматривает проектную 
документацию и  решения. 
Возможно, будет удешевле-
ние и  уменьшение глобально-
сти этого проекта, но  тоже 
в  этом году они должны 
выйти на  площадку, разо-
браться с  генподрядчиком. 
Гарантируют, что это все 
оживет».
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Юрий ПАШИК:

«Где деньги, 
Зин?»

Страны Евразийского экономического союза превратились  
в территорию для устаревших технологий и стали рынком 

сбыта самой низкопробной продукции.
«Назрела острая необходимость перезагрузки в области 
технического регулирования ЕАЭС», – говорит директор  

OAO «Испытания и сертификация бытовой и промышленной 
продукции «БЕЛЛИС» Юрий Пашик.

Опасно для жизни!
Недавно Госстандарт при-

вел просто шокирующие дан-
ные: свыше 60 процентов элек-
тротехнической продукции, 
которая совершенно легально 
продается в белорусских мага-
зинах, опасна для жизни. Речь 
идет о том, чем пользуемся 
все мы почти каждый день: 
удлинители, подзарядные 
устройства, фены, лампочки, 
миксеры и прочее.

При этом практически 
вся некачественная продукция 
имеет документы, подтверж-
дающие ее безопасность, – 
сертификаты и декларации 
о соответствии, выданные 
органами по сертификации 
Российской Федерации.

Стоит заметить, что 
скандал с российскими серти-
фикатами – далеко не первый.

– Тема технического регу-
лирования – одна из ключе-
вых основ как Таможенного, 
так и Евразийского союза, – 
объясняет Юрий Пашик. – Но 
это вопрос довольно специ-
фический, сложный, требую-
щий полного погружения. Для 
того чтобы понимать, как те 
или иные решения в области 
техрегулирования влияют на 
жизнь каждого из нас, нужны 
не только хорошие знания, но 
и практический опыт.

Например, мы зна-
ем нашумевшую историю с 
главой Россельхознадзора 
Сергеем Данквертом и 
поставкой белорусских про-
дуктов питания в Россию. 
Маленький пустячок: почему 
у нас этих проблем не было 
до единой системы техни-
ческого регулирования? Мы 
спокойно поставляли туда 
свою продукцию. Тогда наши 
продукты были лучше? Или 
сегодня наши продукты хуже, 
чем российские? Нет. Все дело 
в технических требованиях.

Второй пример – 
Светлогорский целлюлозно-
картонный комбинат, завод 
сульфатной беленой цел-
люлозы, который должны 
были запустить еще два года 
назад. Как я уже говорил, 
Госстандарт принял жесткое 
решение, что кабельная про-
дукция, которую на предпри-
ятие поставляла китайская 
компания «Самсе», никуда не 
годится. Кабель огнеопасный, 
сделан из плохих материалов. 
А это химический комби-
нат, который, по сути дела, 
находится в городской черте, 
– сами понимаете, случиться 
может всякое…

– Белорусские специали-
сты еще на начальном этапе 
строительства говорили, что 
кабель плохой. Почему к их 
мнению не прислушались?

– Прислушались. Гос-
стандарт запретил монтаж 
этой продукции. Однако 
высшее руководство компа-
нии «Самсе» неоднократно 
заявляло, что кабели супер-
инновационные и соответ-
ствуют стандартам КНР, 
международным стандартам, 
их качество дважды под-
тверждалось сертификатами 
российских аккредитованных 
организаций и, соответствен-
но, инженеры Республики 
Беларусь не обладают над-
лежащими компетенцией и 
знаниями. В результате ока-
залось, что вся кабельная 

продукция не соответствует 
международным требовани-
ям, требованиям КНР, а сер-
тификаты в России выданы 
через посредников, без про-
ведения необходимых испы-
таний и процедур. Принимая 
во внимание, что комбинат 
имеет повышенный уро-
вень технологической опас-
ности, потребовалось время 
для выяснения всех деталей, 
а тем временем, невзирая на 
запрет Госстандарта, ком-
пания «Самсе» продолжала 
монтаж кабеля, а это почти 
1000 километров!

Как мне известно, ка- 
ких-то серьезных мер в 
России к тем, кто выдавал 
сертификаты, аккредитовы-
вал эти организации, а также 
выступал в качестве уполно-
моченного заявителя, так и не 
принято. Хотя, по моему мне-
нию, это имеет все признаки 
криминальной, международ-
ной многомиллионной аферы. 

В итоге Республика 
Беларусь уже потеряла сотни 
миллионов долларов…

Вместе с тем у меня вызы-
вает искреннее уважение 
позиция некоторых высоко-
поставленных чиновников 
Беларуси, которые до настоя-
щего времени твердо требуют 
замены кабеля. Я уверен: если 
бы я жил и работал в России, 
от меня сегодня осталась бы 
космическая пыль…

Еще один факт, который 
у нормального человека дол-
жен вызывать дрожь в коле-
нях. В этом году беспреце-
дентно эффективно сработал 
Госстандарт в области над-
зора за качеством электро-
технической продукции на 
рынке Республики Беларусь. 
Свыше 60 процентов – это не 
просто дорогостоящий хлам, 
а критически опасная для 
человека продукция. В боль-
шинстве все завозится через 
российские коммерческие 
структуры с сертификатами 
российских аккредитованных 
организаций. В итоге цена 
для белорусских потребите-
лей значительно выше, чем в 
европейских странах за ана-
логичный, но качественный 
продукт.

Самое удивительное, что 
за это в итоге мы платим 
валютой.

Для любой страны такое 
количество некачественной 
электротехнической продук-
ции на рынке – катастрофа. 
Это не только финансовые 
потери, но и отсутствие вся-
кой перспективы для малого 
и среднего бизнеса, полная 
зависимость страны от мур-
затых импортных поставок…

На мой взгляд, все это 
– результаты многолетней 
работы по созданию так 
называемой единой системы 
технического регулирования. 
Это полный провал.

Квота в ЕЭК на техни-
ческое регулирование была 
отдана Беларуси не про-
сто так. Наша националь-
ная система, конечно, имела 
какие-то недостатки, но по 
сравнению с партнерами по 
ЕАЭС мы были далеко впе-
реди всех.

Сегодня группа техниче-
ских экспертов работает над 
аналитическим документом 
«Оценка регулятивного воз-
действия договора ЕАЭС, а 

также технических норма-
тивно-правовых актов ЕЭК в 
области технического регули-
рования». И я надеюсь, что 
это будет весьма увлекатель-
ное чтиво, где будет пред-
ставлен глубокий професси-
ональный анализ всего того, 
что происходит в этой сфере 
и куда мы приплыли. 

Таможня дает добро?
– Юрий Александрович, 

пару месяцев назад был 
большой скандал с россий-
ской таможней, отказывав-
шейся в режиме электронно-
го декларирования прини-
мать к оформлению грузы, 
сертификаты на которые 
выданы не в Российской 
Федерации, а в других стра-
нах еАЭС…

– На голубом глазу они 
говорили: нет, мы все при-
знаем. Но как только видели 
нероссийский сертификат, 
требовали еще целый пакет 
дополнительных документов: 
протокол испытаний, доку-
менты, уставы предприятий-
заявителей, копии платеж-
ных документов между фир-
мой-заявителем и органом 
по сертификации и прочее. 
Как может таможенник про-
читать протокол испытаний 
и разобраться в нем? Чтобы 
понять, о чем там написано, 
нужно иметь высшее техни-
ческое образование и еще как 
минимум пять лет работать 
по профилю! Я уже не говорю 
о том, что такие документы 
имеют конфиденциальный 
характер.

Вообще, все это напо-
минает ситуацию, когда вы 
возвращаетесь после рабо-
ты домой, а вас не пускают в 
подъезд сантехник, электрик 
и уполномоченный ЖЭСа. 
Они говорят: предоставь-
те справки из поликлиники, 
анализы, кардиограмму, УЗИ 
внутренних органов, пото-
му что эпидемия гриппа. Вы 
изумлены, не понимаете, что 
происходит. И тут вам пока-
зывают ларек за углом, где 
за триста рублей вам сделают 
все справки, с которыми про-
пустят в собственный дом…

– Может, у россиян все-
таки имелись веские осно-
вания требовать дополни-
тельный пакет документов? 
Например, были случаи, ког-
да белорусские сертификаты 
признавались недействи-
тельными?

– Все произошло как гром 
среди ясного неба! Более 
того, скандалы были связаны 
именно с российскими серти-
фикатами…

– Сейчас эта ситуация 
урегулирована?

– Формально да, посколь-
ку это был самый крутой вну-
тренний скандал. Приняли 
решение на уровне вице-пре-
мьеров, что не должно быть 
никакой дискриминации и 
все сертификаты, выданные в 
других странах ЕАЭС, росси-
яне должны признавать. Но… 
Это ничего не поменяло.

– В смысле?
– Российская таможня 

заняла удивительную пози-
цию: мы признаем, но выбо-
рочно проверяем сертифика-
ты. И их выборка почему-то 
всегда попадает на Беларусь! 
А заявителям при этом дают 

понять: вон там за углом 
выписывают российские 
сертификаты, купите, и мы 
вас без проблем пропустим. 
Будете жаловаться, что мы 
не принимаем белорусские, – 
больше к нам не приходите, 
объезжайте стороной.

Первое время, бесспорно, 
все были в шоке. Отдельные 
представители иностранных 
компаний даже инициирова-
ли судебные разбирательства 
по данному вопросу. В конце 
концов отрапортовали, что 
проблем нет, а в реальности 
все как было, так и осталось!

У нас есть письма руко-
водителей Федеральной тамо-
женной службы, которые 
датированы одним и тем же 
днем, подготовленные одним 
и тем же исполнителем, но 
подписаны руководителя-
ми российской таможни 
различного уровня. И один 
документ утверждает одно, а 
другой – строго противопо-
ложное!

– Знаю, что белорусские 
органы по сертификации 
упрекают в том, что они 
выдают документы напря-
мую производителям, минуя 
всяких посредников…

– Это еще один яркий 
пример деформации созна-
ния и профессиональной 
чести чиновников. 

Я вспоминаю обсуждение 
текста договора ЕАЭС, это 
было в Москве. Я  обратил 
внимание авторов, что раздел 
договора «Техническое регу-
лирование» исполнен недопу-
стимо плохо. Неприемлемая 
терминология, большое 
количество формулировок с 
неоднозначным пониманием. 
Но тем не менее что касает-
ся заявителей на сертифи-
кацию, то ни в одной стра-
не мира, включая Россию и 
Республику Беларусь, сегодня 
не существует запрета быть 
заявителем иностранной 
компании-производителя. И 
на основе моего почти трид-
цатилетнего опыта работы в 
этой области я утверждаю: 
это самая эффективная схема 
сертификации. Вы понимае-
те, что такое лишить органы 
по сертификации права рабо-
тать с иностранным произво-
дителем напрямую?

– Коррупция.
– Я думаю, посерьезнее. 

Зная особую любовь прези-
дента Республики Беларусь к 
посредникам, я был бы счаст-
лив, если бы он прочитал эту 
статью…

В тех случаях, когда зая-
вителем является уполно-
моченный резидент стран 
ЕАЭС, соответственно, с 
ним заключается договор, и 
он проводит оплату в нацио-
нальной валюте. При том что 
сертификация проводится в 
интересах иностранной ком-
пании, и получать в таком 
виде оплату просто запреще-
но законодательством, если 
уполномоченный заявитель 
не является импортером, 
а таких подавляющее боль-
шинство. Таким образом, это 
изобретение ЕЭК запрещает 
органам по сертификации 
вести внешнеэкономическую 
деятельность и зарабатывать 
для своей страны валюту. А 
валюта, поступающая за сер-
тификацию, оседает на счетах 
уполномоченных заявителей 

и очень часто в офшорах. 

Рай для министров
– В евразийской эконо-

мической комиссии мини-
стром технического регу-
лирования с февраля 2012 
года является Валерий 
Корешков. Он возглавлял 
Госстандарт, хорошо разби-
рался в теме… Почему он не 
бьет в колокола?

– Для меня это непростой 
вопрос, поскольку я знаком 
с Валерием Николаевичем 
почти тридцать лет и лич-
ные отношения у нас уважи-
тельные и доброжелатель-
ные. Мне часто приходится 
участвовать в международ-
ных мероприятиях, я всег-
да с гордостью говорил, что 
министром ЕАЭС в области 
техрегулирования является 
представитель Беларуси. Но 
вместе с тем, общаясь с рос-
сийскими коллегами, друзья-
ми, я слышу, что первое вре-
мя все действительно были 
в восторге от Корешкова и 
даже надеялись, что в России 
будут кардинальные улучше-
ния. А сегодня, если говорить 
об экспертном сообществе, 
рейтинг нашего министра 
ниже нуля.

И есть вероятность, что в 
ближайшее время будет ини-
циирован скандальчик, что-
бы сместить его с должности. 
Предлогов может быть мас-
са. Например, Беларусь ввела 
дополнительные требования 
в области энергоэффективно-
сти, а эффективная система 
техрегулирования ЕАЭС так 
и не создана, значит, виноват 
Корешков. А если Беларусь не 
справилась, то давайте пере-
дадим это направление дру-
гой стране ЕАЭС, к примеру, 
России. Мне известна фами-
лия российского чиновника, 
относительно которого есть 
основание предположить, что 
он не просто так уже отра-
ботал походку, подачу руки 
и поворот головы под статус 
министра ЕАЭС…

В Москве уже давно поня-
ли, что техническое регу-
лирование – это не только 
инструмент для развития, но 
и суперэффективное оружие 
для разрушения значимых 
инвестиционных проектов, 
отраслей промышленности и 
экономики в целом. В связи с 
этим важно понимать: когда в 
Москву отправляют предста-
вителя нашей страны, внешне 
выглядит, будто он представ-
ляет интересы Беларуси. Но… 
Вот вы пошлите жену (или 
мужа) на Лазурный берег в 
райские условия на семь лет. 
Год пройдет, вы все еще буде-
те мужем и женой, но уже 
чужими друг другу. А через 
семь лет и подавно! Так про-
исходит со всеми приезжи-
ми чиновниками в Москве. 
Эта технология работает еще 
со времен Древнего Рима и 
Византии. У них приличные 
зарплаты, статус министра, 
дипломатический паспорт, 
квартира и прочие социаль-
ные блага. Там очень хорошие 
условия, нет такой напряжен-
ной плановой работы, нет 
сумасшедшей ответственно-
сти, как в Беларуси. Но через 
год такой райской жизни они 
уже заботятся только о своих 
интересах…

– По-вашему, на какой 
период нужно командиро-
вать белорусских чиновни-
ков на работу в том же еЭК, 
чтобы они не теряли связь с 
родиной и реальностью?

– Три-четыре года макси-
мум – и ротация! 

Еще я бы предложил вот 
что: если, например, Беларусь 
отвечает за техрегулирова-
ние, то этот департамент дол-
жен территориально работать 
в нашей стране.

– Можете сформулиро-
вать свои основные претен-
зии к работе еЭК в области 
техрегулирования?

– Система технического 
регулирования не создана. 
Существуют лишь техни-
ческие регламенты, об этом 
недавно даже министр ЕАЭС 
по промышленности и агро-
промышленному комплексу 
Сергей Сидорский говорил. 
Нет единой системы стан-
дартизации, аккредитации, 
сертификации, нет единых 
правил и процедур. Не созда-
на эффективная организаци-
онная структура управления 
системой.

– А почему всем этим 
озабочена только наша стра-
на?

– Беларусь пытает-
ся сохранить свою про-
мышленность, экспортный 
потенциал. И здесь система 
техрегулирования – прин-
ципиально важный момент. 
Промышленность должна 
ориентироваться на самые 
высокие международные 
стандарты.

Еще в 2011 году, прини-
мая техрегламент, мы сделали 
шикарный план мероприя-
тий для подготовки и вве-
дения необходимых регла-
ментов. Ничего не сделано! 
А наиболее серьезные пун-
кты из этого плана, по кото-
рым сегодня есть серьезные  
проблемы, вообще исключи-
ли как ненужные!

Все, что сделано за эти 8 
лет в ЕЭК, – созданы условия 
для появления международ-
ной криминальной системы с 
годовым бюджетом не менее 
5 миллиардов долларов.

Думаю, руководство МВД 
и КГБ могли бы провести 
совместное эффективное 
расследование. Причем мно-
гие вещи сегодня доступны 
через интернет. В одном рее-
стре видно, сколько та или 
иная организация выдает в 
год сертификатов, какой их 
годовой баланс. Мы знаем 
примерную стоимость сер-
тификатов. И вот мы видим 
компанию с тремя работни-
ками и уставным фондом 200 
долларов. И эта компания 
является уполномоченным 
заявителем более 80 мировых 
компаний! Но чиновники 
ЕАЭС почему-то закрывают 
на это глаза. А мне хочется 
спросить: где деньги, Зин?

– Красиво говорите, а 
главное – смело! Не боитесь 
возможных последствий?

– Мы сами до недавне-
го времени не подозревали, 
что так может быть! Начали 
разбираться – схватились за 
голову.

А что касается страха, то я 
говорю не смело, а правду. А в 
правде – сила.

Марина КОКТЫШ.

У новым навучальным годзе  
ў Беларусі адкрыюцца 

 тры новыя школы
Новыя навучальныя ўстановы з’явяцца ў сталічным 

мікрараёне “Масюкоўшчына”, у мікрараёне 
“Камсамолец” у Крычаве, а таксама ў аграгарадку 

Бальцішкі Воранаўскага раёна Гродзенскай вобласці 
ўвядуць у эксплуатацыю дадатковыя памяшканні 

для дзяцей малодшага школьнага ўзросту.

Аб гэтым “Народнай Волі” 
паведамілі ў прэс-службе 
Міністэрства адукацыі 
Рэспублікі Беларусь. Новыя 
школы змогуць прыняць 

2120 дзяцей. Па жаданні 
бацькоў там могуць быць  
арганізаваны класы з 
беларускамоўным навучан-
нем.

На беларускай мове навучаецца 
толькі 13,3% дзяцей

ЛІЧБЫ

Усяго, паводле дадзе-
ных Мінадукацыі, навучанне 
па-беларуску ў 2016/2017 годзе 
вялося ў 1419 школах краіны. 
Пачатковую і сярэднюю адука-
цыю там атрымалі амаль 129 
тысяч дзяцей (13,3% ад агуль-
най колькасці навучэнцаў).

У Мінску налічваецца 
сем беларускамоўных школ. 
Цікава, што большасць з 
іх сканцэнтравана ў самым 

маладым і густанаселеным 
Фрунзенскім раёне сталіцы.

Першыя класы з белару-
скай мовай навучання сёле-
та адчыняюцца як мінімум 
у дзесяці сталічных школах 
і гімназіях. Усяго ў некалькі 
беларускамоўных класаў 
набіраюць дзяцей у Барысаве, 
Гродне, Брэсце, Гомелі і 
Магілёве.

Марыя МАЛЕВІЧ.

ЧуЛІ?

Дэпутату Палаты Прадстаўнікоў  
Ганне Канапацкай зрэзалі заробак
Дэпу тат у Палаты 

прадстаўнікоў, сябра АГП 
Канапацкай не ўключылі ў 
табель уліку працоўнага часу 
за чэрвень два дні, калі яна 
выязджала за мяжу без дазво-
лу Адміністрацыі прэзідэнта.

Канапацкая патлумачы-
ла, што, аказваецца, пара-
дак выезду дэпутатаў за 

мяжу рэгулюецца ўказам 
прэзідэнта і, згодна з гэтым 
дакументам, камандзіроўка 
парламентарыя ўзгадняецца 
з Адміністрацыяй прэзідэнта 
не пазней за 10 дзён да даты 
выезду. Канапацкая гэта-
га не зрабіла. 27–28 чэрвеня 
яна была ў Бруселі, дзе мела 
сустрэчы ў Еўрапарламенце.

АсАБІсТАе

43-гадовы Дудзінскі жэніцца

Абранніцай вядомага 
тэлевядучага і музыканта 
Дзяніса Дудзінскага стала 
ягоная калега па журналісцкім 
цэху Кацярына Раецкіх. 
Вяселле адбудзецца 11 жніўня. 
Гэты шлюб стане першым і 
для 43-гадовага музыканта, і 
для Кацярыны.

Аб кардынальным 
змяненні ў сваім асабістым 
жыцці паведаміў сам 

Дудзінскі ў сацсетках. Пазней 
гэтую навіну пацвердзіла  
і яго нявеста. Паводле слоў 
Раецкіх, на вяселле запро-
шаны 90 чалавек  Гэта ў 
асноўным сваякі і блізкія 
сябры, у тым ліку калегі. 
Прыедзе на ўрачыстасці 
і лідар гурта J:Морс  
Уладзімір Пугач. А пройдзе 
вяселле ў адной з беларускіх 
аграсядзіб.

Боязнь прецедента?
Облисполком и райсовет не поддержали инициативу  

жителей Кричева  об отставке главы местного 
 райисполкома Василия Сысоева

РЭБус

Дазволяць ці не?
Моладзь Партыі БНФ падала заяўку  

ў Мінгарвыканкам на правядзенне святочнага  
шэсця з мітынгам да гадавіны абвяшчэння 

незалежнасці Беларусі.

Д эк ла р а ц ы я  а б 
дзяржаўным суверэнітэце 
БССР была прынята 27 ліпеня 
1990 года, аднак толькі 25 
жніўня 1991 года Вярхоўны 
Савет надаў ёй статус кансты-
туцыйнага акта.

“Менавіта пасля 25 
жніўня 1991 года міжнародная 
супольнасць нарэшце пры-
знала Беларусь раўнапраўнай 
незалежнай дзяржавай, – 
кажа адзін з заявіцеляў шэс-
ця Ягор Сергіенка. – Вядома, 
што такая дата сапраўды 
важная для любога народа. 
Але пры сённяшняй уладзе 

яна не толькі не адзначаец-
ца як афіцыйнае дзяржаўнае 
свята, але, наадварот, уша-
наванне яе фактычна забаро-
нена. Спробы адсвяткаваць 
гэты дзень могуць выклікаць 
арышты і рэпрэсіі з боку 
ўлад”. 

Заяўнікі  просяць 
сталічныя ўлады дазволіць ім 
шэсце з Кастрычніцкай плош-
чы да плошчы Бангалор, дзе 
потым у скверы плануюць 
правесці святочны канцэрт.

Што скажуць чыноўнікі 
Мінгарвыканкама?

Ігар ЗАЛЕСКІ.

В ответах – разные 
мотивировки. Но суть 
одна: инициатива 418 кри-
чевлян не поддержана –  
председатель райисполкома 
В.Сысоев останется на своем 
рабочем месте.

Позиция райсовета
Что ж, такова позиция 

властей. Но можно ли с ней 
согласиться? Кто, каким 
образом рассматривал обра-
щение 418 (!) кричевлян?

Райсовет в составе 40 
депутатов, как оказалось, 
ограничился рассмотрением 
письма местных жителей на 
президиуме. По словам при-
сутствовавшей на заседании 
общественной активистки 
Надежды Ивановой, пози-
ция ряда членов президиу-
ма заключалась в обвинении 
здешней оппозиции, мол, 
пытается «раскачать лод-
ку», и демонстрации успехов 
исполнительной власти в 
области экономики и соци-
альной политики, которые 
якобы наметились в пер-
вом полугодии 2017 года. 
Было отмечено, что не все  
подписанты ставили 
свои подписи за отставку 
В.Сысоева, мол, некоторые 
хотели совсем другого. По 
словам Н.Ивановой, заседа-
ние президиума завершилось 
не публичным озвучиванием 
решения, а раздачей членам 
президиума листочков (воз-
можно, с проектом решения) 
и «единогласным голосова-
нием». Согласитесь, странное 
понимание гласности у кри-
чевских властителей!

В письменном ответе рай-
совета, который получил ваш 
покорный слуга, политизи-
рованные рассуждения вете-
рана коммунистической пар-
тии З.Скачковой и осталь-
ных членов президиума 
были опущены, со ссылкой 
на нормативные акты лишь 
сообщалось, что «правовых 
оснований для принятия 
решения об отставке пред-
седателя Кричевского рай- 
исполкома у районного 
Совета нет». Спрашивается: 
если у райсовета нет «право-
вых оснований», то есть пол-

номочий, для снятия с долж-
ности В.Сысоева, зачем было 
устраивать спектакль со 
шпильками членов президиу-
ма в адрес оппозиции и про-
славлением «экономических 
и социальных достижений 
района» за последние шесть 
месяцев? Было бы достаточ-
но предоставить слово юри-
сту Оксане Генераловой и – 
точка. Мол, закон не позво-
ляет выполнить просьбу 418 
кричевлян. 

Кстати, председатель рай-
совета Ирина Прудникова 
отказалась комментировать 
корреспонденту БелаПАН 
Владимиру Лапцевичу при-
нятое решение.  

Позиция облисполкома
Заместитель председателя 

Могилевского облисполкома 
Дмитрий Харитончик, под-
писавший ответ на обраще-
ние 418 кричевлян, отметил, 
что «принимаемые руковод-
ством райисполкома меры по 
устранению негативных тен-
денций, имевших место в 2016 
году, позволили Кричевскому 
району подняться в рей-
тинге социально-экономи-
ческого развития регионов 
Могилевской области с 20-го 
на 14-место… в районе заре-
гистрировано 25 новых пред-
приятий. В текущем году 
оказано содействие в трудо-
устройстве 654 гражданам». 
Как следствие, «облиспол-
ком не видит оснований для 
освобождения В.В.Сысоева 
от должности председателя 
Кричевского райисполкома».

«Маленькие хитрости» 
власти

Если помнят читате-
ли «Народной Воли», я, как 
один из инициаторов сбора  
подписей за отставку 
В.Сысоева, передавая обра-
щение с подписями в госор-
ганы, просил пригласить 
меня на заседание райсовета, 
когда поставленный вопрос 
будет рассматриваться, а 
также просил опубликовать 
принятое решение в газетах 
«Могилевские ведомости» и 

«Кричевская жизнь». Судя по 
тому, что на моей неявке на 
заседание президиума дела-
ет особый акцент и облис-
полком, и газета «Кричевская 
жизнь», вопрос с моим при-
глашением напоминал спец-
операцию. Судите сами. 
Письмо с приглашением поу-
частвовать в заседании пре-
зидиума райсовета принесли 
моей матери в 16.30 в четверг, 
27 июля. В письме сообща-
лось, что заседание начнется 
в пятницу, 28 июля, в 8.00. С 
начала недели у меня в кар-
мане были билеты в Минск 
на 27 июля. О своей поездке 
я не раз говорил по телефо-
ну. И, похоже, договорился. 
Хотел высказать свое воз-
мущение председателю рай-
совета И.Прудниковой по 
телефону – никто трубку не 
брал. Оставалось попросить 
Н.Иванову, активного сбор-
щика подписей, сходить на 
заседание вместо меня.

Д.Харитончик в своем 
ответе пишет, что в «резуль-
тате работы со списком 
заявителей» было установ-
лено, что «ряд граждан не 
проживает по указанным 
адресам, многие поставили 
свою подпись не за отстав-
ку В.Сысоева, а за решение 
иных вопросов… один из 
заявителей и вовсе умер в 
апреле 2016 года». Что тут 
скажешь? Читателям извест-
но, как в Беларуси проводит-
ся «работа со списком зая-
вителей». Хорошо еще, что 
только один умер… Впрочем, 
облисполкому следовало бы 
в ответе указать фамилии и 
адреса подписантов, которые 
либо умерли, либо не прожи-
вают по указанным адресам, 
либо признались, что под-
писывались не за отставку 
Сысоева. Неплохо было бы 
указать фамилии, должности 
и звания тех, кто «проводил 
работу со списком».

Темные углы 
«районки»

По сути, власть не выпол-
нила просьбу заявителей опу-
бликовать принятые реше-
ния в госСМИ. Не считать 

же тенденциозную статью 
«Райсовет рассмотрел обра-
щение» в «Кричевской жиз-
ни» публикацией решения. 
В ней столько темных углов, 
что диву даешься. 

Статья подписана неха-
рактерным для «районки» 
псевдонимом – то есть жур-
налист, вынося ее в свет, 
очень хотел остаться неуз-
нанным. Теперь смотрите, 
что он в ней нагородил. 

Название статьи – 
«Райсовет рассмотрел обра-
щение». На самом деле обра-
щение было рассмотрено на 
президиуме, а не на сессии.

Далее – «было рассмотре-
но обращение С.Неровного, 
в котором высказывалось 
недовольство работой по 
социально-экономическому 
развитию района в последние 
годы». Разве это было обра-
щение одного С.Неровного, 
разве речь в нем не шла об 
отставке В.Сысоева?

Еще предложение – 
«Председатель райсовета 
И.Прудникова изложила суть 
обращения». И – ни слова 
читателям, о чем же было 
обращение 418 кричевлян.

Зачем перечислять чита-
телям, что райисполком дела-
ет по социально-экономиче-
скому развитию района – об 
этом и так усердно и регуляр-
но пишет «районка».

Не удержался автор 
А.Николаев от того, что про-
цитировать З.Скачкову, кото-
рая предложила «представи-
телю заявителя» «работать 
совместно по вопросам раз-
вития района и благоустрой-
ству города, в том числе при-
домовых территорий». Это, 
мол, «будет реальная работа 
на благо жителей района, а не 
мышиная возня». 

Отвечу автору и 
Скачковой: реальная работа 
на благо жителей будет тогда, 
когда депутатов будут реаль-
но выбирать люди, а не тогда, 
когда власть будет впихивать 
в состав райсовета нужных 
представителей «вертика-
ли». А иначе действительно 
мышиная возня. Как, напри-
мер, понимать депутатов рай-
совета, единогласно признав-

ших работу райисполкома за 
2016 год удовлетворитель-
ной? Председатель облиспол-
кома Владимир Доманевский 
объявляет В.Сысоеву выго-
вор за провальный результат 
– район в рейтинге социаль-
но-экономического развития 
среди районов области сва-
лился с 6-го на 20-е место 
(предпоследнее), а депутаты 
единогласно признают его 
работу удовлетворительной? 
Смехотура, не правда ли?

Кстати, в названной ста-
тье А.Николаева не сказано 
ни слова о принятом прези-
диумом райсовета решении. 
Какую цель тогда преследо-
вал автор?  

На независимых сай-
тах, которые в отличие от 
«Кричевской жизни» дали 
объективную информацию 
об обращении кричевлян 
и реакции на него власти, 
идет активное обсуждение 
(к примеру – https://news.
tut.by/society/554222.html). 
Абсолютное большинство 
комментаторов убеждены, 
что власти, приняв реше-
ние оставить Сысоева в 
должности, не хотят созда-
вать прецедент, при кото-
ром кадровой политикой 
управляли бы граждане, а не 
чиновники. Хотя бы частич-
но. Сегодня власть уступит 
подписантам обращения 
в Кричеве, завтра подписи 
начнут собирать в Черикове, 
Климовичах, Краснополье… 
А потом – в Могилеве, 
во всей Беларуси. И не за 
отставку председателей рай-
исполкомов – бери выше! 

С таким подходом 
согласны многие кричевля-
не, которые узнали об итогах 
рассмотрения обращения. 
Тем не менее результат от 
сбора подписей уже есть – 
власти, узнав о нем, явно 
зашевелились. Смотришь, к 
концу года получивший 418 
«пинков» В. Сысоев выведет 
Кричев на первое место в 
области. 

Сергей НЕРОВНЫЙ. 
Кричев.

пОсЛесЛОВИе

Міраслаў ЛАзоўсКі:

«Маё  
месца – тут…»

Колішні кіраўнік “Белага легіёна” распавёў  
“Народнай Волі” пра перспектывы “справы патрыётаў”, 

праведзеныя ў СІЗА дні і вяртанне да “цывільнага жыцця”.
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Каля месяца таму на 
волю з СІЗА выйшаў апошні 
фігурант «справы патрыётаў» 
Міраслаў лазоўскі, які быў 
затрыманы 21 сакавіка.

На пачатку 1990-х 
Лазоўскі быў адным са 
стваральнікаў арганізацыі 
«Белы легіён», якая спыніла 
сваё існаванне яшчэ ў 2000-я  
гады. Перад затрыманнем 
Лазоўскі працаваў памочнікам 
дырэктара выдавецтва 
«Кнігазбор»…

– На тую ж самую пасаду 
і вярнуўся, – кажа Міраслаў. 
– У грамадзянскае жыццё 
ўліўся абсалютна арганічна, 
маё месца яўна тут, а не ў 
ізалятары. Праўда, адразу 
пасля выхаду з СІЗА не пабег 
на працу, з тыдзень яшчэ 
пабыў дома. Але гэта больш 
звязана з тым, што зараз 
у плане кнігадрукавання ў 
краіне нейкае зацішша – няма 
вялікіх замоў, таму можна 
было дазволіць сабе пэўны час 
пабыць у вольным рэжыме.

– Як адчувалі сябе пасля 
выхаду з СІЗА?

– Калі казаць пра здароўе, 

то крыху падсеў зрок. Давялося 
наведацца да афтальмолага, 
таму ў хуткім часе, як 
сапраўдны кнігадрукар буду 
хадзіць у акулярах. А ўвогуле, 
не думаю, што хтосьці можа 
заявіць, што яму спадабалася 
за кратамі і ён там жадае 
“набрацца здароўя” яшчэ раз. 
Таму патрапіць ізноў за краты 
не хочацца.

– У ізалятары фізічную 
форму падтрымлівалі?

– Спортам там можна 
займацца выключна падчас 
прагулкі – гэта адна гадзіна 
ў дзень. Безумоўна, стараўся 
выкарыстоўваць гэты час, каб 
максімальна патрэніравацца, 
таму што сядзець у камеры 
з мінімальнымі магчымасцямі 
для руху – не вельмі добра для 
здароўя. Хаця было шмат часу 
кнігі пачытаць, некаторыя 
газеты прыходзілі.

– літаратуры хапала?
– Прынамсі на той час, 

калі я сядзеў, было дастаткова. 
Але распавядалі, што тыя, хто 
знаходзіцца за кратамі даўно, 
адны і тыя ж кніжкі па тры 
разы чытаюць. Трэба ж нечым 

час заняць.
– На якой стадыі 

зараз знаходзіцца “справа 
патрыётаў”?

– Шчыра скажу: не 
ведаю. Хаця, калі мяне 
перыядычна выклікаюць на 
пэўныя следчыя дзеянні, то, 
безумоўна, з’яўляюся. Нейкі 
рух ідзе, але наконт будучых 
перспектыў – поўны туман.

– Адны робяць прагнозы, 
што справа можа не дайсці 
да суда, іншыя выказваюць 
супрацьлеглае меркаванне…

– Усё гэта на ўзроўні 
гаданняў – не больш за тое. 
Напрыклад, я не маю ніякіх 
дадзеных, каб рабіць тыя 
ці іншыя прагнозы. Мне 
падаецца, што справа не 
вельмі хутка закончыцца…

Увогуле, сітуацыя для мяне 
стала поўным шокам! Нават за 
некалькі гадзін да затрымання 
не мог падумаць, што 
патраплю ў такую гісторыю. 
Але пабачым, як далей усё 
павернецца. Пакуль займаюся 
той жа справай, што і займаўся, 
жыву ранейшым жыццём.

Алесь СІВЫ.

сКАзАНА!

Аляксандр ЛУКАШэНКА:
– Беларусь можа пракарміць 20 мільёнаў чалавек. 

А самая галоўная наша задача, якую не мы, дык 
нашы дзеці павінны вырашыць, – 15 мільёнаў 
насельніцтва. Гэта эканамічная бяспека нашай 
краіны, моц нашай дзяржавы, а яна заўсёды ў людзях.

(3 жніўня 2017 г., заслухоўваючы даклад аб дэмаграфічнай сітуацыі  
і садзейнічанні занятасці насельніцтва.)

ФАКТ

У Мінскай вобласці стала  
менш нараджацца дзяцей

Планы –  гэта, канешне, 
добра. Аднак рэаліі пакуль 
такія, што нам хаця б 
вярнуцца да паказчыкаў 
1990-х гадоў, калі беларусаў 
было больш за 10 мільёнаў 
чалавек. Напрыклад, у 1994 
годзе насельніцтва краіны 
складала 10 мільёнаў 227 
тысяч. А потым крывая 
нараджальнасці папаўзла ўніз, 
і з 2000-га краіна ніяк не можа 
вярнуцца да гэтай статыстыкі. 
З 2010 года жыхароў Беларусі 
ўвогуле было менш за 9,5 
мільёна, і толькі сёлета 
Нацстат канстатаваў, што на 1 
студзеня 2017 года колькасць 
жыхароў Беларусі складала 
9504,7 чалавека.

Але што назіраецца зараз? 
Напрыклад, нядаўна на калегіі 
ўпраўлення аховы здароўя 
Мінскай вобласці было 
агучана, што на Міншчыне 
намецілася тэндэнцыя да 
зніжэння колькасці родаў. 
Так, у першым паўгоддзі 

2017 года ў Мінскай вобласці 
нарадзілася 7071 дзіця, што 
амаль на 10 працэнтаў менш, 
чым летась за такі ж перыяд. 
І спадзявацца, што жанчыны 
стануць больш нараджаць к 
канцу года, не выпадае. За 
6 месяцаў 2017 года на ўлік 
у жаночыя кансультацыі 
вобласці пад назіранне 
медыкаў паступілі 7567 
цяжарных, што на 953 (11,1%) 
менш, чым за аналагічны 
перыяд мінулага года.

Наўрад ці статыстыка 
Мінскай вобласці моцна 
адрозніваецца ад статыстыкі 
іншых рэгіёнаў. Дарэчы, на 
пачатку гэтага года дэмограф, 
навуковы супрацоўнік 
Інс тыт у та эканомікі 
Нацыянальнай акадэміі навук 
Беларусі Анастасія Баброва, 
каментуючы станоўчыя лічбы 
нараджальнасці ў Беларусі, 
заўважыла: “Сённяшні добры 
вынік, пра які мы гаворым, 
гэта тыя роды, якія былі 

запланаваны сем’ямі год, 
паўтара года таму, калі 
сітуацыя ў краіне была 
больш прыемная, дабрабыт 
паляпшаўся. І, безумоўна, 
тут адыграла сваю ролю 
рэалізацыя мер праграмы 
дэмаграфічнай бяспекі: 
гэта і павелічэнне памеру 
дапамог, i льготы на жыллё 
для шматдзетных сем’яў. Але 
мінулы год быў цяжкі, асабліва 
з эканамічнага пункту 
гледжання, і 2017 год, хутчэй 
за ўсё, будзе неспрыяльны, 
мяркуючы па прагнозах. А калі 
сацыяльна-эканамічныя ўмовы 
працягнуць пагаршацца, 
натуральна, будзе падаць 
і нараджальнасць, а 
смяротнасць – расці… Таму, 
на мой погляд, не трэба 
зацыклівацца на нейкім 
абсалютным ліку тых, 
хто нарадзіўся. Хутчэй 
трэба рабіць упор на якасці 
таго жыцця, якое гэтыя 
народжаныя дзеці ўбачаць».

Колькі нас,  
жыхароў краіны?

ТОЛЬКІ ЛІЧБЫ

Усплёск нараджальнасці 
ў Беларусі назіраўся ў 1950-я 
гады, калі штогод натуральны 
прырост насельніцтва 
складаў амаль 150 тысяч 
чалавек.  З 1993 года гэты 
паказчык устойліва апынуўся 
ў мінусах, то бок у краіне 
больш памірала людзей, чым 
нараджалася. У 2002 годзе ў 
краіне памерла амаль на 58 

тысяч людзей больш, чым 
нарадзілася! Умоўна кажучы, 
краіна губляла цэлыя раёны! 
І толькі летась нарэшце 
нараджальнасць перавысіла 
смяротнасць. Сёння па 
колькасці жыхароў Беларусь 
займае 92-е месца ў свеце, 
17-е месца сярод еўрапейскіх 
дзяржаў і 6-е – сярод краін 
СНД.

Год Колькасць насельніцтва Натуральны прырост
1994 10.227 -19.404
1996 10.160 -37.624
1995 10.194 -32.631
1997 10.118 -47.067
1998 10.069 -44.651
1999 10.032 -49.052
2000 9988 -41.176
2001 9929 -48.579
2002 9866 -57.922
2003 9797 -54.688
2004 9730 -51.121
2005 9664 -51.349
2006 9605 -41.705
2007 9561 -29.367
2008 9528 -26.003
2009 9507 -25.793
2010 9491 -29.255
2011 9473 -25.952
2012 9464 -10.638
2013 9468 -7329
2014 9469 -3008
2015 9481 -621
2016 9504 +518 (на 1 .11.2016)

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

ИХ НРАВЫ

Роман Абрамович и Дарья Жукова 
объявили о разводе

Миллиардер Роман Абрамович и его жена Дарья Жукова решили разойтись, 
говорится в совместном заявлении пары, поступившем в РБК.

«После 10 лет совмест-
ной жизни мы приняли 
нелегкое решение расстать-
ся, но остаемся близкими 
друзьями, родителями двух 
замечательных детей и пар-
тнерами в проектах, кото-
рые начинали и развивали 
вместе», – говорится в заяв-
лении.

Абрамович и Жукова 
пояснили, что намерены 
совместно воспитывать 
общих детей (у пары есть 
сын Аарон 7 лет от роду и 
дочь Лея, которой 4 года), 
а также продолжать рабо-
ту в качестве соосновате-
лей Музея современного 
искусства «Гараж» в Москве 
и культурного центра на 
острове Новая Голландия в 
Санкт-Петербурге.

Эксперты Forbes оцени-
вают состояние Абрамовича 
в 9,2 млрд долларов, он 
занимает 139-е место в рей-
тинге богатейших людей 
мира и 12-е место в списке 

богатейших людей России.
Брак с Дарьей Жуковой 

стал для миллиардера тре-
тьим: в 1987–1990 годах 
он был женат на Ольге 
Лысовой, а в 1991–2007 года 
– на Ирине Маландиной, 
в браке с которой было 
рождено пятеро детей. О 
разводе со второй женой 
было официально объ-
явлено в марте 2007 года, 
через несколько месяцев 
после того, как британские 
СМИ писали, что Ирина 
Маландина подала на раз-

вод после появления в газе-
тах фотографий российско-
го бизнесмена с 23-летней 
Дарьей Жуковой, дочерью 
российского нефтяного маг-
ната Александра Жукова.

В январе 2015 года бри-
танская газета The Times 
сообщила о проведенной 
втайне свадьбе Абрамовича 
и Жуковой со ссылкой на 
интервью Wall Street Journal, 
где отмечалось, что пара 
«познакомилась в 2005 году 
и поженилась несколькими 
годами позже».

ВАс ЦІКАВІЦЬ...

Ці скончыўся суд над Генадзем 
Гаспадарыкам?

Некалькі тыдняў таму “Народная Воля” паведаміла, што распачаліся судовыя 
слуханні па справе Генадзя Гаспадарыка. Дык а чым усё скончылася? Якія тэрміны 
атрымалі тыя, хто апынуўся на лаве падсудных?

Валерыя СІДАРЭВІЧ, Баранавічы.
Суд яшчэ не паставіў кропку ў гэтай справе. 

На кароткі час быў абвешчаны перапынак, звя-
заны з выклікам сведак. Сёння, 8 жніўня, суд 
працягнецца.

Нагадаем, што былога першага намесніка 
старшыні праўлення “Беларусбанка” Генадзя 
Гаспадарыка абвінавачваюць у хабарніцтве і 
злоўжыванні службовымі паўнамоцтвамі. 
Аналагічныя абвінавачванні высунуты і спраць 

былога намесніка дырэктара дэпартамен-
та па працы з каштоўнасцямі “Беларусбанка” 
Мікалая Цырто. У справе фігуруюць вялікія 
сумы хабару – агулам каля 215 тысяч долараў.

Дарэчы, Генадзь Гаспадарык прызнаў віну 
па эпізодах з хабарам, але не пагадзіўся з тым, 
што пры гэтым злоўжываў сваім службовым 
становішчам.

Паліна ПЛАТОНАВА.

сІТуАЦЫЯ

Пра Здзвіжкова зноў успомнілі
Следчыя правялі пера-

трус у кватэры беларускага 
журналіста, які ў 2008 годзе 
быў асуджаны на 3 гады зня-
волення ў калоніі ўзмоцненага 
рэжыму па артыкуле “Аб 
распальванні рэлігійнай 
варожасці”.

Каля месяца таму 
Аляксандр Здзвіжкоў 
звярнуўся з заявай у міліцыю 
аб знікненні сваёй маці, 

па факце была распача-
та крымінальная справа. 
Зараз следчыя зрабілі пера-
трус на кватэры журналіста, 
забраўшы камп’ютар і 
іншыя носьбіты інфармацыі. 
Маўляў, там могуць быць 
звесткі, якія тычацца 
знікнення жанчыны.

Тым часам сам Здзвіжкоў 
мяркуе, што ўсё гэта звязана 
з яго прафесійнай дзейнасцю.

https://news.tut.by/society/554222.html
https://news.tut.by/society/554222.html
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ГІсТОРЫЯ пОспеХу ЧТО ТАМ, у сОсеДеЙ?

ЭВРИКА!

Россия: светлое будущее  
не просматривается 

«Россия переживает один из самых трудных периодов в своей многовековой истории. 
 Пожалуй, впервые за последние 200–300 лет она стоит перед лицом реальной  
опасности оказаться во втором, а то и в третьем эшелоне государств мира».

(В.Путин. «Россия на рубеже тысячелетий», 1999.)

Леонид зЛотНИКоВ, экономист

Бюрократия 
превратилась 

 в номенклатуру
К концу 1990-х в России сфор-

мировалась рыночная экономика: 
собственность на 70 процентов 
стала частной. Но от этого эконо-
мика не стала достаточно эффек-
тивной, потому что во власти 
осталась номенклатура.

Номенклатура – это те же 
чиновники (бюрократия), но наде-
ленные льготами. Например, у них 
более высокие пенсии, льготное 
медобслуживание, возможность 
приобретать экологически чистые 
продукты, отдыхать в закрытых 
санаториях и т.д. Они образуют 
особый класс общества и тормо-
зят развитие страны. Это прекрас-
но понимают в России все – «от 
бабы Мани у подъезда» до прези-
дента: «Государственный аппарат 
у нас – это… самый большой рабо-
тодатель, самый активный изда-
тель… сам себе суд, сам себе пар-
тия и сам себе в конечном счете 
народ. Такая система абсолютно 
неэффективна и создает только 
одно… коррупцию» (Из Послания 
президента РФ Федеральному 
собранию 5 ноября 2008 г.).

Бюрократия существовала в 
истории всегда. Без нее функцио-
нирование общества в принципе 
невозможно. Номенклатура же 
как особый класс общества воз-
никла лишь с приходом коммуни-
стов во власть. Ее существование 
и эффективная (рыночная) эконо-
мика – несовместимы. И это мож-
но отчетливо увидеть на примере 
современной России. 

В первое десятилетие после 
распада СССР России угрожал 
приход к власти левых сил. Когда 

они взяли верх в парламенте и в 
октябре 1993 года вооруженные 
отряды штурмовали телестудию 
в Останкино, Ельцин расстрелял 
из танков парламент и тем самым 
сохранил власть и движение к 
рыночной экономике. Но после 
этого он сделал вывод, что нужно 
поставить новую номенклатуру 
под свой контроль. С 2003 года 
он восстановил обслуживание 
номенклатуры, создав Управление 
делами президента, которое ста-
ло наследником УД ЦК КПСС. (В 
странах Запада тоже есть струк-
тура наподобие УДП. Но она 
микроскопическая и обслуживает 
только первых лиц – президен-
тов.) В России же 12 тысяч выс-
ших чиновников, и обе палаты 
парламента обеспечиваются всем 
из специальной кормушки. Танки 
в Москве больше не стреляют, и 
парламент теперь – не место для 
дискуссий (месячная зарплата 
депутатов достигает 10–20 тысяч 
долларов).

Замечу: второй раз угроза воз-
врата коммунистов во власть воз-
никла во время президентских 
выборов в 1996 году. Накануне 
рейтинг Ельцина был на уровне 6 
процентов. Потребовались боль-
шие деньги и усилия, чтобы рас-
крутить его рейтинг до 60 процен-
тов, организовав и оплатив мощ-
ную пропаганду в СМИ. Выборы 
Ельцин выиграл. Но за предот-
вращение возврата коммунистов 
во власть и «сталинских лагерей» 
ему пришлось дорого заплатить. В 
результате предоставления льгот-
ных условий приватизации ряд 
крупных предприятий России ока-
зались в собственности частных 
лиц (олигархов), поддержавших 
Ельцина в критический момент. 
Так в России зарождался олигар-

хический капитализм, в котором 
крупные собственники контроли-
ровали госаппарат с целью предо-
ставления им льготных условий 
для приватизации и ведения биз-
неса («семибанкирщина»). Но при 
всем этом формировался рынок, 
хотя бы и монополистический. 

Формирование 
номенклатурно-

государственного 
капитализма

После решения Путина о соз-
дании госкорпораций начался 
процесс огосударствления част-
ной собственности (вспомним, к 
примеру, дело Ходорковского) и 
передачи ее под управление госу-
дарственной бюрократии. Доля 
частного сектора в ВВП России 
уменьшилась с 70 процентов в 
2005 году до 35–50 процентов в 
2015 году.

Создаются крупные государ-
ственные корпорации в промыш-
ленности под управлением госбю-
рократии. Что из этого получи-
лось, покажу на примере госкорпо-
рации «Ростех», созданной в 2007 
году. Она включает в себя более 
400 предприятий, в основном госу-
дарственных. В нее входят, к при-
меру, «КаМАЗ» и «АвтоВАЗ». Доля 
государства в десяти крупнейших 
компаниях в 2011 году составляла 
в России 81 процент (в Германии – 
11, Греции – 15). 

Цель создания «Ростеха» озву-
чил ее бессменный генеральный 
директор С.Чемезов (друг Путина 
еще по работе в КГБ), выступая 
в МГТУ имени Баумана. Он при-
знал значительное технологи-
ческое отставание оборонного 

комплекса, то, что «мы впереди 
планеты всей лишь по добыче и 
продаже наших сырьевых ресур-
сов», что сейчас нужна военная 
техника 5-го поколения, а воен-
ная промышленность производит 
продукцию лишь 3-го поколения, 
потому что оборудование чудо-
вищно устаревшее и доля отно-
сительно современных станков 
не превышает пяти процентов. 
«Уже найден рецепт преодоления 
застоя... – заявил Чемезов, – это 
создание в наиболее важных сек-
торах экономики государствен-
ных корпораций». 

В другом своем интервью 
Чемезов сообщил, что госкорпо-
рации создаются, чтобы вывести 
из-под влияния рынка важнейшие 
отрасли народного хозяйства. 

Восьми лет деятельности 
«Ростеха» оказалось достаточно, 
чтобы убедиться в неэффектив-
ности громоздких госкорпора-
ций. Например, еще в 2007 году 
Чемезов  заявил, что с 2008-го по 
2012 год в России будет произве-
дено более 430 самолетов. По фак-
ту авиапром осилил выпуск лишь 
64 авиалайнеров. Да и то нарас-
тили парк за счет «Суперджетов», 
которые не являются российски-
ми, поскольку основные 20 узлов 
произведены фирмами зару-
бежных стран, за исключением 
корпуса. При этом российские 
конструкторы спроектирова-
ли его так, что расход топлива 
«Суперджета» оказался больше, 
чем у канадского и бразильского 
аналогов. Поэтому его производ-
ство оказалось нерентабельным. 
Филиал фирмы «Сухой», произ-
водивший гражданские самолеты, 
оказался в убытках на несколько 
миллиардов долларов (2014 г.). За 
это в 2015 году был уволен его 

генеральный директор. 
Неспособность госкорпораций 

решить проблему технологическо-
го отставания от стран Запада 
можно оценить, вспомнив выска-
зывание советника Путина по 
вопросам экономики академика 
С.Глазьева: «Основные негативные 
последствия экономических санк-
ций – изоляция России от новых 
технологий. Если не нейтрализо-
вать, через несколько лет наша 
экономика окажется в состоянии 
необратимого отставания в осво-
ении производств нового техноло-
гического уклада».

В этом плане ярким  приме-
ром является АвтоВАЗ, которым 
управляла команда Чемезова с 
2005 года: как был огромнейший 
завод убыточным, так и остался. 
Например, в 2014 году его чистый 
убыток составил 25,4 миллиар-
да российских рублей. Однако 
менеджеры предприятия исправ-
но получали высокие бонусы. Так, 
в СМИ приводится случай, когда 
один из близких Чемезову людей, 
Владимир Артяков, в 2006–2007 
годах президент и гендиректор 
ОАО «АвтоВАЗ», лишь за 8 меся-
цев своей работы в этом каче-
стве получил около 1,5 миллиарда 
рублей одних примиальных.

Россия лет двадцать пыта-
лась создать российский легковой 
автомобиль. Но не помогли госу-
дарственные целевые программы 
и многомиллиардные вливания в 
«Москвич» и «АвтоВАЗ». В конце 
концов она признала свое пора-
жение и в автомобилестроении, 
передав «АвтоВАЗ» летом 2014 
года франко-японскому альянсу 
Renault-Nissan. Не лучше результа-
ты и в производстве других това-
ров даже четвертого технологиче-
ского уклада. Вспомним, к при-

меру, несколько белорусско-рос-
сийских программ по созданию 
«союзного» телевизора или дизеля.

«Ростех» пытался уменьшить 
зависимость России от зарубеж-
ной техники пятого и шестого 
поколений, например, микроэ-
лектроники. Но тоже безуспешно. 
Однако, несмотря на ежегодное 
вливание миллиардов долларов в 
НИИОКР и модернизацию отрас-
ли, «большинство новых разра-
боток последних лет выполнено 
с использованием комплектую-
щих зарубежного производства, 
аналогов которых в России нет 
и не предвидится» (Покровский 
И. «Вырастить электронную 
микроэкономику» // Эксперт. – 
№29/2014).

Российская экономика оказа-
лась невосприимчивой к иннова-
ционному развитию. Она посте-
пенно теряет конкурентоспособ-
ность в развитых до того отрас-
лях – в производстве вооружений 
(например, американцы первыми 
продемонстрировали лазерное 
оружие) и в создании косми-
ческих аппаратов (многократ-
но используемый космический 
корабль). Конкурентоспособность 
России увеличивается лишь в 
производстве сельхозпродук-
ции. (Это означает, что основной 
рынок сбыта белорусского про-
довольствия через несколько лет 
будет закрыт.)

Но российская государствен-
ная номенклатура не страдает от 
деградации объекта их управле-
ния. Например, месячная зарплата 
самого Чемезова в первой половине 
2017 года составила 14,7 миллиона 
долларов, или около 170 милли-
онов долларов в год (9-е место в 
рейтинге зарплат российских гос-
служащих). Для получения такого 

же устойчивого годового дохода 
капиталисту в США потребовались 
бы активы не менее чем в 2 милли-
арда долларов. По уровню дохода 
Чемезова можно отнести к олигар-
хам. И при этом никаких рисков 
банкротства. Ведь он управляет 
народным капиталом. Это про-
стой люд заплатит за все просчеты 
путинской номенклатуры.

Таким образом, в России в 
последнее десятилетие сложилась 
модель номенклатурно-олигархи-
ческого капитализма. Как пока-
зывает практика, ставка Путина 
на прорыв в технологическом раз-
витии за счет отказа от рыночной 
экономики и создания крупных 
госкорпораций оказалась оши-
бочной (за исключением, пожа-
луй, «РосАтома»). 

Российские ученые еще раз на 
опыте своей страны проверили 
давно известную истину: частная 
собственность намного эффек-
тивнее государственной. Они 
обследовали 114 компаний (част-
ных и государственных), акции и 
облигации которых были допу-
щены к размещению на бирже. 
Их совокупный объем выручки 
в 2006–2014 годах составлял 16,2 
процента от выручки всей рос-
сийской экономики. Оказалось, 
что выработка на одного занятого 
в частных компаниях составила 
12,53 миллиона рублей, в государ-
ственных – 4,64 миллиона рублей. 
(А.Абрамов и др. Государственная 
собственность и характеристики 
эффективности. «Вопросы эконо-
мики», №4, 2017). 

Ставка на госкорпорации и 
сворачивание рыночной эконо-
мики оказались, вероятно, самым 
крупным просчетом Путина. 

(Окончание  
в следующем номере.)

Кому достанется небо над Европой?
С космодрома в Восточной 

Гвиане был запущен ключевой 
спутник, который на шаг при-
близил нас к запуску быстро-
го Wi-Fi сервиса для пасса-
жиров летающих над Европой 
самолетов.

Вскоре пассажиры евро-
пейских рейсов смогут под-
ключаться к высокоскорост-
ному интернету прямо во 
время полета – либо напря-
мую через этот спутник, либо 
через систему дополняющих 
его наземных телекоммуника-
ционных башен.

Компании надеются запу-
стить сервис к концу текущего 
года. Первыми авиакомпани-
ями, на самолетах которых 
будет установлено необхо-
димое оборудование, станут 
Lufthansa и компании груп-

пы AIG (Aer Lingus, British 
Airways, Iberia и Vueling).

Сверху на каждый самолет 
установят спутниковую антен-
ну для связи с космосом, а в 
нижней части фюзеляжа – тер-
минал для связи с наземной 
сетью, которая на первом эта-
пе будет состоять из 300 теле-
коммуникационных вышек.

«Рынок перелетов малой 
протяженности в Европе 
растет вдвое быстрее, чем в 
Северной Америке, – по коли-
честву рейсов и перевозимых 
пассажиров. Европа на пути 
к тому, чтобы стать крупней-
шим в мире рынком ближне-
магистральных перевозок. Я 
думаю, это продлится недолго, 
поскольку скоро нас обгонит 
Китай. В Китае за следующие 
пять лет планируют постро-

ить 50 аэропортов, поэтому с 
ними очень сложно конкури-
ровать; однако в любом случае 
Европа дает очень интересные 
возможности», –  рассказы-
вает генеральный директор 
Inmarsat Руперт Пирс.

Чтобы Европейская авиа-
сеть начала работу, Inmarsat 
необходимо заручиться раз-
решениями правительств всех 
стран – членов ЕС, причем 
дважды: для спутникового 
компонента и для наземного.

В Inmarsat утверждают, что 
уже получили все разреше-
ния на спутниковый сегмент 
системы (включая лицензии 
от норвежского и швейцарско-
го регуляторов) и им осталось 
получить лишь три лицензии на 
работу наземной части сети – в 
Германии, Франции и Британии.

пРИзНАНИе

4 августа  будет  
Днем Барака Обамы

пОзИЦИЯ

Карла Дель Понте уходит  из комисии ООН
Карла Дель Понте объяви-

ла о своем уходе из комиссии 
ООН по расследованию нару-
шений прав человека в Сирии. 
Комиссия, по ее словам, «абсо-
лютно ничего не делает».

Она во второй полови-
не 1990-х годов занимала 
пост генерального прокуро-
ра Швейцарии, а позже была 
прокурором Международного 
трибунала по бывшей 
Югославии, а также трибунала 
по Руанде.

Дель Понте, известная 
своими расследованиями пре-
ступлений против человеч-
ности в бывшей Югославии, 
а еще раньше – коррупцион-
ных скандалов в Кремле кон-
ца 1990-х годов, работала в 
Комиссии ООН по расследо-
ванию в Сирии почти пять лет.

«Я в смятении, я сдаюсь, – 
сказала она швейцарской газе-

те Blick. – Я написала заявле-
ние об отставке и отправлю 
его в ближайшие дни».

В результате гражданской 
войны в Сирии погибли уже 
более 300 тысяч человек, мил-
лионы стали беженцами или 
вынужденными переселенцами.

«Я ухожу из этой комис-
сии, которая не подкреплена 
никакой политической волей, 
– сказала Дель Понте в ходе 

дискуссии на кинофестива-
ле в Локарно. – У меня нет 
никакой власти, пока Совет 
Безопасности (ООН) бездей-
ствует. Для Сирии нет спра-
ведливости».

Дель Понте и другие члены 
комиссии неоднократно при-
зывали Совет Безопасности 
направить сирийское дело в 
Международный уголовный 
суд.

пРезеНТАЦИЯ

Назначен новый 
директор ФБР

Кто он и что говорил о России?
Кристофер Рэй станет 

новым директором ФБР, 
заменив уволенного в мае 
Джеймса Коми. Его канди-
датуру подтвердил сенат.

50-летний Кристофер 
Рэй родился в Нью-Йорке. 
В 1989 году окончил 
Йельский университет, а в 
1992 году получил юриди-
ческую степень в Йельской 
юридической школе.

Впоследствии юрист был 
федеральным прокурором 
в Атланте, а в 2000-е годы 
работал в Министерстве 
юстиции США и занимался 
уголовными преступления-
ми.

В 2005 году Рэй поки-
нул министерство и занялся 
частной юридической прак-
тикой. Он стал партнером 
фирмы King & Spalding. В 
2016 году работа в юриди-
ческой фирме принесла ему 
9,2 млн долларов.

В числе прочего King 

& Spalding ведет дела 
«Роснефти», «Газпрома» и 
других энергетических ком-
паний. В 2015 году юрфирма 
выиграла тендер на услуги 
по комплексному коммер-
ческому сопровождению 
проектов «Роснефти», свя-
занных со сжиженным при-
родным газом.
Что новый директор 

ФБР говорил  
о России?

На слушаниях в сенате 
он говорил, что Вашингтону 
нужно «очень осторожно» 
обращаться с Россией. На 
вопрос о вмешательстве 
Кремля в американские 
выборы Рэй сказал, что 
«нет оснований сомневать-
ся», что оно было, однако 
его мнение основано на 
обнародованной публично 
информации.

Новый глава ФБР пока 
воздерживается от коммен-

тариев по поводу расследо-
вания, которым ему пред-
стоит заняться.

Однако он не согла-
сился со словами Трампа, 
который назвал «охотой на 
ведьм» расследование пред-
полагаемого вмешательства 
России в президентские 
выборы 2016 года.

Рэя также спросили, 
стоило ли сыну Дональда 
Трампа соглашать-
ся на встречу с россий-
ским юристом Натальей 
Весельницкой, которая 
обещала поделиться с ним 
компрометирующей инфор-
мацией о Демократической 
партии Хиллари Клинтон.

Он ответил, что в пер-
вый раз услышал описание 
их беседы, однако на месте 
Трампа-младшего посовето-
вался бы с юристом, прежде 
чем принимать такое реше-
ние, а возможно, и сообщил 
бы в ФБР.

Американский штат 
Иллинойс ввел на своей тер-
ритории новый официальный 
праздник – День Барака Обамы. 
Соответствующее распоряже-
ние подписал губернатор Брюс 
Раунер, передало в восекре-
сенье 6 августа американское 
интернет-издание The Hill.

Отмечаться праздник 
будет ежегодно в день рожде-
ния 44-го президента США, 
который до избрания главой 
государства исполнял обязан-
ности сенатора от этого штата.

По словам Раунера, речь 
не идет о том, что 4 августа 
будет официально объявлено 

выходным. «Думаю, этот день 
должен быть просто посвя-
щен признанию заслуг экс-
президента и торжествам в его 
адрес», – отметил губернатор.

Кресло сенатора от штата 
Иллинойс Барак Обама зани-
мал с 1997-го по 2004 годы. 
Затем два срока был президен-
том США.

В этот период его основ-
ные усилия были направлены 
на разработку программ под-
держки малообеспеченных 
семей, на развитие дошколь-
ного образования и ужесто-
чение контроля над работой 
следственных органов.

ИХ НРАВЫ

Против статуса первой леди 
для жены президента 

Президент Франции 
Эмманюэль Макрон стол-
кнулся с общественным него-
дованием, как только стало 
известно о его желании офи-
циально сделать жену Брижит 
первой леди. Петиция про-
тив этого решения Макрона 
за две недели набрала более 
170 тысяч подписей, сообщает 
Huffington Post.

«Нет причин для того, 
чтобы жена главы государ-
ства получила средства из 
государственного бюджета», 
– заявил один из инициато-
ров кампании против финан-
сирования супруги главы 
государства, лидер движения 
«Национальное равенство» 
Тьерри Пол Валетт.

По его словам, граждане 
Франции не должны одо-
брять инициативу об особом 
статусе для первой леди стра-
ны, поскольку в ходе прези-

дентской кампании Макрон 
говорил, что его жена будет 
выполнять общественную 
роль, а значит, не будет пре-
тендовать на финансирова-
ние.

У Брижит Макрон есть 
два или три помощника, два 
секретаря и два сотрудни-
ка службы безопасности. По 
мнению Валетта, этого вполне 
достаточно. «Не существует 
ни одной причины, по кото-
рой супруга главы государства 
могла бы получать деньги из 
государственных средств», – 
сказал он.

Текст петиции был раз-
мещен инициаторами кам-
пании на сайте Change.org. 
Документ, собравший на 
воскресенье более 170 тысяч 
подписей, адресован прези-
денту Эмманюэлю Макрону 
и главе правительства Эдуару 
Филиппу.

Дзівосныя карункі 
Вольгі Старасцінай

Вольга Старасціна з тых жанчын, якія сваім прыкладам натхняюць іншых. Усяго сем гадоў таму  
нікому не вядомая настаўніца з Капыля звязала першыя ў сваім жыцці ірландскія карункі,  

а сёння адзенне, створанае яе рукамі, заказваюць у дзясяткі краін свету. Як у яе атрымалася ператварыць  
хобі ў паспяховы бізнес і чаму ірландскія карункі – гэта вечны модны трэнд?

– Вязаць я любіла заўсёды, але 
толькі для сябе і блізкіх. А калі 
пайшла ў дэкрэт, вырашыла кры-
ху падзарабіць на сваім уменні: 
аформілася як рамеснік і пачала 
вязаць на заказ. Вельмі хацелася, 
каб мае работы былі асаблівыя, 
выдзяляліся на фоне астатніх. 
Якраз тады мне на вочы выпад-
кова трапіліся ірландскія карункі. 
Я пачала шукаць інфармацыю пра 
гэтую тэхніку вязання, спрабаваць 
нешта рабіць. Канешне, вартая 
рэч атрымалася не з першага разу. 
Прыблізна год я толькі набівала 
руку – засвойвала тэхналогію, 
якая патрабуе руплівага падыходу, 
цярпення, няспешнасці. У выніку 
атрымалася кофтачка, якая адразу 
ж трапіла на вокладку часопіса 
“Ксюша. Для тых, хто вяжа”.

– Гэта стала адпраўной кроп-
кай для вашай новай кар’еры?

– Не зусім. Рашучую ролю для 
мяне сыграў інтэрнэт. Дзякуючы 
яму я даведалася пра ірландскія 
карункі, ён жа дапамог мне 
знайсці першых кліентаў. Адным 
словам, я ў поўнай меры адчу-
ла на сабе вялікую сілу прагрэсу, 
хоць і вяжу карункі ў старадаўняй 
тэхніцы.

– У які момант вы зразумелі, 
што вязанне можа стаць для вас 
асноўнай працай?

– Не сакрэт, што настаўнікі 
атрымліваюць зусім сціплыя 
зарплаты. Таму ў хуткім часе 
мне захацелася цалкам сканцэн-
травацца на вязанні карункаў. 
Спыняла толькі тое, што многія 
блізкія сумняваліся ў поспеху 
маёй задумкі. Адважыцца на такія 
сур’ёзныя перамены дапамаглі 
кліенткі. Заказаў з кожным днём 
станавілася ўсё больш, гэта свед-
чыла пра цікавасць да маіх работ. 
Канешне, адмовіцца ад стабільнай 
зарплаты і адправіцца ў воль-
нае плаванне было страшна і 
рызыкоўна, але, як паказаў час, 
неабходна.

– Напэўна, цяжкасцяў на 
шляху да поспеху было нямала?

– Канешне! Без іх не бывае 
развіцця. Я прыйшла ў бізнес з 
педагагічнай адукацыяй, без 
сувязяў і інвестыцый. Вучылася, 
як кажуць, на сваіх жа памылках. 
Але на ўсе негатыўныя моманты 
імкнулася рэагаваць без лішніх 
эмоцый і паварочваць на карысць 
сабе – успрымала іх як досвед.

Самае складанае ў працы 
“на сябе”, на маю думку, гэта 
правільна арганізаваць свой час і 
не распыляцца на дробязі. Калі я 
набыла гэтае ўменне, усё адразу 
стала прасцей.

– А як сёння вы плануеце 
свой дзень?

– Ён распісаны па хвілінах, – 
у пацвярджэнне сваіх слоў Вольга 
паказвае вялікі нататнік, дзе 
сапраўды акуратным почыр-
кам пазначаны планы на кожны 
дзень. – Я прачынаюся ў шэсць 
гадзін раніцы. Першую палову 
дня займаюся арганізацыйнымі 
пытаннямі: вяду перамовы з 
кліенткамі, заказваю бавоўну, даю 
інтэрв’ю, праводжу фотасесіі і 
іншае. Пасля абеду і да позняга 
вечара вяжу. Заказы ж распісаны 
аж да 2019 года!

Вольнага часу ў мяне няма, 
нават сустрэчы з сябрамі 
даводзіцца планаваць загадзя. 
Адзінае – дзеля казак перад сном 
для дачкі я гатова перанесці нават 
самыя важныя справы.

– Цяпер вас можна назваць 
сапраўднай бізнес-лэдзі?

– Я толькі вучуся. Паколькі 
абсалютна ўсім займаюся сама-
стойна, даводзіцца развівацца 
ў вельмі розных накірунках 
прадпрымальніцкай дзейнасці, 
акрамя самога вязання. 
Напрыклад, эканоміку спасцігаю 
праз аўдыякнігі, якія вельмі зруч-
на слухаць, калі вяжаш. Адно дру-
гому не замінае, і я адначасова 
забіваю двух зайцоў.

І ўсё ж на першым месцы 
для мяне заўсёды застаецца сам 
дызайнерскі працэс стварэння 
карункаў. Я атрымліваю асаблівае 
задавальненне ад разумення таго, 

што ствараю нешта ўнікальнае, 
непаўторнае. Кажуць, што рэчы, 
зробленыя рукамі, валодаюць 
асаблівай энергетыкай. Для мяне 
гэта не пустыя словы. За працу я 
заўсёды саджуся толькі ў добрым 
настроі і з пазітыўнымі думкамі.

– Дзеці не крыўдуюць, што 
мама пастаянна занята?

– Сыну ўжо 21, ён і сам дарос-
лы чалавек. А васьмігадовая дачка 
разумее, што ўсё робіцца дзеля 
іх. Дзяцей я на ўласным пры-
кладзе вучу правільна планаваць 
свой час. Прыемна, што дачушка 
пачала ўжо цікавіцца ірландскімі 
карункамі, спрабуе нешта рабіць 
самастойна. Сваю гандлёвую 
марку я таму і назвала “Вольга-
Анастасія”, бо спадзяюся, што 
дачка працягне маю справу.

– Як складваюцца адносіны з 
канкурэнтамі?

– Кола майстроў, якія працу-
юць у тэхніцы ірландскіх карункаў, 
зусім невялікае, усе адзін адна-
го ведаюць, калі не асабіста, дык 
завочна дакладна. Нельга сказаць, 
што паміж намі ёсць сур’ёзная 
канкурэнцыя, паколькі займацца 
гэтай справай могуць адзінкі. І 
тут пытанне не толькі ў тален-
це і майстэрстве. Для таго каб 
выйсці на сур’ёзны ўзровень, 
трэба аддавацца карункам 
на 100 працэнтаў, быць 
апантаным вязаннем.

У кожнага май-
стра свой стыль і свае 
адметнасці ў працы, таму 
і кліенты ва ўсіх нас роз-
ныя.

– Цікава, хто заказ-
вае адзенне з ірландскіх 
карункаў?

– Сярод маіх кліентак жан-
чыны розных узростаў, прафесій, 
культуры, з розным дастат-
кам. Аднак усіх іх аб’ядноўвае 
ўнутранае эстэтычнае пачуццё, 
імкненне не толькі да прыгожых, 
але і да якасных рэчаў.

З многімі ў мяне складваюцца 
сяброўскія адносіны. А інакш і 
быць не можа. Для таго каб заказ-
чык застаўся задаволены выра-
бам, я павінна добра ведаць яго 
характар і густы. Да таго ж пра-
цэсс стварэння кожнай рэчы пра-
цягваецца некалькі месяцаў, пад-
час якіх адбываюцца шматлікія 
ўзгадненні.

– А што самі любіце насіць?
– Аддаю перавагу адзенню 

класічнага стылю. Не ганюся за 
гучнымі брэндамі, у першую чаргу 
гляджу на якасць. Таму ў маім 
гардэробе хапае рэчаў беларускіх 
вытворцаў. Канешне, шмат чаго я 
магу зрабіць сабе сама. Бывае, іду 
па вуліцы ў ірландскіх карунках і 
заўважаю, як людзі абарочваюцца, 

глядзяць мне ўслед. Аднойчы да 
мяне падышоў мужчына і ўвогуле 
папрасіў прадаць для яго жонкі 
сукенку, што была ў той момант 
на мне…

– Вашы вырабы носяць жан-
чыны Германіі, Францыі, латвіі, 
Украіны, Казахстана, Арабскіх 
Эміратаў, Расіі. Ці не задумваліся 
вы аб пераездзе з маленькага 
Капыля ў вялікі горад?

– Прынцыпова не хачу нікуды 
пераязджаць. Маленькі горад – 
ідэальнае месца для маёй працы. 
Тут усё побач і ўсё мне знаёма. 
Я не губляю час на транспарт 
і чэргі. Да таго ж тут нічога не 
адцягвае маёй увагі ад творчага 
працэсу. Свае работы я адпраўляю 
кліенткам поштай, таму ніякіх 
праблем у гэтым плане не ўзнікае.

– Аднак планы на развіццё 
справы ў вас, напэўна, ёсць?

– Безумоўна. У 2016 годзе 
мяне прынялі ў Міжнародную 
арганізацыю каруначніц OIDFA. 
Гэта не толькі прыемна, але 
і вельмі адказна для мяне. 
Цяпер у планах – узяць удзел у 

міжнароднай выставе карункаў 
у Галандыі ў 2018 годзе. Вельмі 
хочацца ў бліжэйшыя некалькі 
гадоў адкрыць школу каруначніц 
у Беларусі. Але перад гэтым трэба 
абавязкова прайсці стажыроўку 
ў майстроў ірландскіх карункаў 
пры Каралеўскім двары 
Вялікабрытаніі.

– Што можаце пажадаць 
нашым чытачам?

– Любіце тое, што робіце, і 
рабіце толькі тое, што любіце. 
Гэта фраза заўсёды дапамагае мне 
ў цяжкія хвіліны і не дае збіцца 
са шляху.

Ганна КУРАК.
Фота Аліс ЮНЕВІЧ.

(«Алеся»)

Чаму ірландскія 
карункі каштуюць 

дорага?
Сярэдняя цана на рэчы з 

ірландскіх карункаў – каля 
2000 долараў. Іх каштоўнасць 
у тым, што яны робяцца 
выключна ўручную. Па гэтай 
прычыне не бывае дзвюх 
абсалютна аднолькавых рэчаў, 
звязаных у такой тэхніцы.

Спачатку вяжуцца 
асобныя невялічкія фрагменты 
карункаў, так званыя матывы. 
Потым яны збіраюцца сеткай-
асновай, і рэч набывае свой 
канчатковы выгляд.Ірландскія карункі  

з’явіліся ў сярэднявеччы  
на поўдні Ірландыі.  

Іх выраблялі манахіні 
 і дзяўчаты-паслушніцы  

пры манастырах. Адзенне  
з карункаў было вельмі 

дарагім, яго набывалі толькі 
заможныя людзі і перадавалі 

з пакалення ў пакаленне  
як сямейную рэліквію.

Как Катя Аверкова, 
Сергей Кравченко  
и Матвей Сабуров  

будут создавать новое 
культурное пространство

С 9 по 13 августа в живописном 
месте близ деревень Белая Церковь 
и Черея Витебской области состо-
ится первый фестиваль SPRAVA. 
В тех краях родился Богдан 
Семенович Сапега (не путать с 
Богданом Павловичем), там взрос-
лел Оскар Милош, знаменитый 
французский поэт, дядя Чеслава 
Милоша, лауреата Нобелевской 
премии. Те края в свое время были 
богаты на мануфактуры, церк-
ви, синагоги, рестораны... Короче 
говоря, имелись все удобства для 
приблизительно четырех тысяч 
человек, которые там прожива-
ли. Сейчас в названых деревнях 
проживает очень мало людей, а 
из исторической «инфраструкту-
ры» осталось 12 полуразрушенных 
памятников, в том числе и Свято-
Троицкая церковь. 

В рамках фестиваля команда 
проекта в лице актрисы и режис-
сера Кати Аверковой, архитекто-
ра Сергея Кравченко и режиссера 
Матвея Сабурова попытается при-
влечь внимание общественности к 
проблеме разрушения уже упомя-
нутых архитектурных памятников.

Но сугубо этой, так сказать, 
материальной целью ребята не 
ограничиваются. Они хотят боль-
шего: создать в тех краях новое 
культурное пространство. Проще 
говоря, сделать так, чтоб через 
энное количество лет в деревню 
съезжались представители творче-
ских профессий и реализовывали 
там свои проекты, обменивались 
опытом, обучали других и т.д. То 
есть фестиваль является своего 
рода заявлением о намерениях. 
Заявив, организаторы будут ждать 
отклика, искать единомышленни-
ков, которые подставят плечо в 
реализации задуманного. Которые, 
вдохновившись примером, сами 
будут проявлять инициативу.

Утопия? Наверное. Ребята сами 
говорят о том, что в лучшем слу-
чае результат трудов увидят уже 
их дети. 

О больших делах мы погово-
рили с членом команды проекта, 
музыкантом Port Mone Сергеем 

КРАВЧеНКО.
– Сергей, прекрасная, вдох-

новляющая идея! Но, говоря о 
целях пятидневного фестиваля, я 
насчитал их как минимум пять. 
Это и консервация памятников, 
и создание других проектов, и 
организация культурного про-
странства, и убеждение районной 
администрации в том, что все это 
реально, и... Не проще ли было 
бы сконцентрироваться на чем-то 
одном для начала?

– Определенные трудности это 
привносит. Но мы не собираемся 
делать то, в чем не компетентны. 
Фестиваль – способ привлечь вни-
мание к инициативе, организовать 
людей, обладающих нужными ком-
петенциями, для реализации дру-
гих проектов.  Мы, так сказать, 
проводники идеи. А делать будем 
только то, за что можем отвечать. 
К примеру, я как архитектор смогу 
работать над экопроектом: вело-
дорожки, велотуризм и т.д. Или 
займусь музыкальной частью. 
Но, конечно, когда речь заходит о 
консервации памятников, это уже 
не по нашей части. Мы призыва-
ем людей приехать и поделиться 
своим опытом и компетенциями в 
этом либо других вопросах, взять 
на себя решение какой-либо зада-
чи. 

– То есть за пять дней вы хоти-
те найти людей, которые смогут 
этим заниматься?

– Не совсем так. Уже есть медиа- 
реакция, будет освещение фестива-
ля после его завершения. А главное 
– последующая работа, к которой, 
я надеюсь, подключатся многие.

– Насколько я понимаю, вы 
пока что не планируете сделать 
фестиваль традиционным…

– Дело в том, что мы хотим 
посмотреть, какой будет резонанс, 
на какие моменты стоит обра-
тить внимание в следующем году. 
Конечно, было бы здорово, если 
бы по нашему примеру были орга-
низованы подобные фестивали в 
других местах.

Алексей ШУНТОВ.

Блытаніна не па віне аўтара
У “Народнай Волі” за  

1 жніўня змешчаны невялічкі 
ліст вядомага пісьменніка 
Кастуся Цвіркі. На жаль, не па 
яго віне ў тэксце дапушчана 
блытаніна, якая ў адным месцы 
скажае сэнс. Справа ў тым, 
што першапачаткова словы 
песні “Калі я на пошце служыў 
ямшчыком” былі напісаны 
Уладзіславам Сыракомлем на 
польскай, а не на беларускай 

мове, як выпадкова надрукавана 
ў нашай падборцы. Пераклад 
з польскай на рускую мову, як 
падкрэслівае К.Цвірка, зрабіў 
Леанід Трэфалеў з Яраслаўля, 
а самому Кастусю Аляксеевічу 
належыць ініцыятыва перакладу 
вядомага верша на беларускую 
мову. Яго варыянт і быў 
надрукаваны ў вышэйзгаданым 
нумары газеты пад рубрыкай 
“Духоўны скарб”.

ТАКОе ЖЫЦЦЁ

Дапамога ў 35 рублёў...
Такую суму атрымаюць шматдзетныя сем’і на падрыхтоўку 

дзяцей да новага навучальнага года.
35 рублёў выдаткоўваецца на 

кожнае дзіця, якое навучаецца ва 
ўстановах агульнай сярэдняй і спе-
цыяльнай адукацыі. Для атрыман-
ня дапамогі бацькам трэба даць 
пасведчанні аб нараджэнні дзяцей, 
даведкі ўстановы адукацыі і іншыя 
дакументы.

Што можна набыць за  
35 рублёў? Для шматдзетнай  
маці Наталлі Рабчынскай 
падрыхтоўка да школы 
заканчваецца даўгамі. Дзяцей 
жанчына выхоўвае адна.

– У мяне тры школьнікі, 
значыць, сума складзе 105 рублёў, 
– кажа жыхарка Полацка. – Сын 
студэнт, яму 17 гадоў, і на яго 
дапамога ўжо не даецца.

У мінулым годзе на зборы ў 
школу патрацілі больш за 1000 
рублёў. Адзін заплечнік каштуе 50. 
Некаторыя бацькі бяруць крэдыты, 
каб сабраць дзіця да навучальнага 
года, але мне ў мінулым годзе банк 
адмовіў з-за маленькага даходу. 
Таму прыйдзецца залазіць у даўгі...

Раман ВАСІЛЬЕЎ.

SOS!

У Віцебску  
знік чалавек

Мужчына перастаў 
выходзіць на сувязь  

у канцы ліпеня.
Андрэя Фечына, 1976 года 

нараджэння, шукаюць ужо 
некалькі тыдняў. Апошні раз яго 
бачылі 24 ліпеня, калі ён збіраўся 
наведаць абласную бальніцу. 
Дадому мужчына не вярнуўся, на 
званкі не адказвае.

Прыкметы: рост 184 санты-
метры, мажнага целаскладу, вочы 
блакітныя, валасы русыя.

Быў апрануты: шэрыя штаны, 
чорная майка з надпісам, чорныя 
туфлі, кепка.

Усю інфармацыю аб зніклым 
чалавеку можна паведаміць па тэле-
фонах: пошукава-выратавальны 
атрад «Анёл» (+375-33) 666-60-33,  
(+375-33) 666-68-56, або 102.

Васіль КОРЗУН.

http://www.lada.ru/press-releases/section_17545/108263.html
http://ponedelnik.info/authority/artyakov-itogi


Карьера молодого баса из 
Бреста Александра Рославца раз-
вивается необыкновенно быстро 
и красиво. Ему 31 год, он солист 
Гамбургской оперы, приглашен-
ный солист Большого театра 
Беларуси, выступает на знаме-
нитых сценах России и Европы. 
Каждый год в его биографии появ-
ляются победы в новых между-
народных конкурсах. В прошлом 
году – Гран-при конкурса имени 
Эвы Мартон в Будапеште. В этом 
году – второе место на конкурсе 
в Портофино (Италия), а также 
специальный приз на престижном 
вокальном конкурсе «Бельведер», 
где просто дойти до третьего тура 
– уже невероятно большая победа. 

В Беларуси Александр появ-
ляется нечасто. Мне буквально 
«за хвост» удалось ухватить нашу 
восходящую оперную звезду в 
Минске перед самым его отлетом 
на концерт в Санкт-Петербург. И 
то интервью проходило на вок-
зале. Вот так динамично теперь 
живут  востребованные оперные 
солисты. А так как времени у нас 
было в обрез, я невольно обра-
тила внимание на часы на руке 
Александра: 

– У вас какие-то особенные 
часы. Буквально сверкают…

– Бриллиантов и золота, 
поверьте, здесь нет. Мне пода-
рила их компания «БМВ» после 
премьеры оперы «Иоланта» в 
Большом театре России. «БМВ» 
была спонсором постановки. У 
Большого театра России очень 
богатые спонсоры.

– Знаменитый европейский 
вокальный конкурс «Бельведер», 
на котором вы блестяще высту-
пили и получили специальный 
приз жюри, поразил меня, при-
знаться, своим высочайшим 
уровнем. Что он принес в вашу 
творческую копилку?

– Приглашение в «Дойче 
Опер Берлин». Да, в этом году 
состав участников «Бельведера» 
был очень сильный. А для меня 
конкурс был в первую очередь 
прослушиванием: в жюри сиде-
ли художественные руководите-
ли и директора оперных театров 
мира...

– И каких театров! Нью-
Йорк, Вена, лондон, Париж, 
Москва, Милан…

– Все, кто нам, певцам, может 
дать работу. И так как в конкурсах 
в основном можно участвовать до 
32 лет, а мне уже 31, я решил вре-

мя не терять и как можно больше 
засветиться.

– Что такое пережить кон-
курс? 

– Стресс! Но и большая закал-
ка. В конкурсах надо участво-
вать. Чтобы попасть в элитный 
вокальный эшелон, надо сильно 
потрудиться, да еще и вложиться 
материально: расходы на переле-
ты, проживание…

– Но если побеждаешь, рас-
ходы окупаются. Гран-при в 
Будапеште, как было озвучено, 
составлял 15 тысяч евро, так?

– Это без вычета налогов. 
После них цифра значительно 
уменьшается. В Европе нало-
ги огромные, а в Германии – так 
вообще 50 процентов. Когда туда 
едешь работать, кажется, что 
впереди золотые горы, но налоги 
заоблачные.  

– Кто первый открыл ваш 
голос, ваш прекрасный 
бас? 

– Наверное, мама. Она 
говорит, что я еще мла-
денцем орал на всю округу 
необычайно низким голо-
сом. А петь начал в школе, и 
всегда басом. Сперва в хоре 
мальчиков, потом у меня был 
свой ансамбль – рок, джаз, 
блюз. В студенческие годы, 
когда учился на психолого-
педагогическом факультете 
Брестского университета 
имени Пушкина, пел 
в университетском 
камерном хоре. 
А еще я пел на 
клиросе, был 
солистом в цер-
ковном хоре. 

– А когда 
же наступило 
время Санкт-
Петербургской кон-
серватории, кото-
рую, как я знаю, вы 
с успехом окончили?

–  По с ле 
Брестского универ-
ситета. Неожиданно 
узнал, что объявлен набор 
в президентский оркестр 
Республики Беларусь. Увы, забо-
лел и на прослушивание к ним 
не попал. Тогда поехал в Минск 
к известному педагогу Адаму 
Османовичу Мурзичу. Он поза-
нимался со мной и посоветовал 
поступать прямиком в Санкт-
Петербургскую консерваторию. 
Я ему очень благодарен, потому 

что в консерватории я стал учени-
ком большого педагога, народного 
артиста СССР Николая Петровича 
Охотникова. Не важно, где учить-
ся, важно – у кого. Например, в 
Мариинском театре работает 
немало белорусских вокалистов, 
и, представьте, почти все они 
начинали учиться в Музыкальном 
училище Молодечно – вот какие 
хорошие там педагоги!

– Сейчас вы солист 
Гамбургской оперы. Чем этот 
театр характеризуется?

– После двух лет работы в 
стажерской группе Большого 
театра России у меня было два 
предложения: остаться в Москве 
в Большом или ехать в Германию. 
Выбрал Гамбург. Его оперный 
театр – топовая площадка, там 
пели Паваротти и Доминго. Еще 

мне импонирует 
порядок, дисци-

плина немцев. 
Все строго: 
если репети-
ция в 10, то 
это не в 10.01. 
В Гамбурге мне 
п р е д л ож и л и 
хорошие пар-

тии и, что важно, точное распи-
сание на два года вперед. Теперь 
я располагаю своим свободным 
временем и могу приезжать петь 
в Большом театре Беларуси, где 
ко мне очень хорошо относятся. 
Что касается творчества, то, мне 
кажется, в наших музыкантах 
больше души, они более щедро 
тратят собственные чувства. А 
немцы отличные «технари». Но, в 
общем-то, судить не берусь, везде 
профессионалы, попасть на рабо-
ту и в белорусский, и гамбургский 
оркестр очень сложно.

– Как правило, у баса воз-
растные роли, а петь хочется 
уже сейчас.

– Естественно, «Борис 
Годунов» – это в перспективе, я 
и сам не хочу его сейчас петь, 
рано! Но для того, чтобы расти, 
все равно нужна сцена. Есть 
Моцарт, Гендель, большое коли-
чество басовых партий для моло-
дых. Педагоги говорят, что бас 
крепчает, заканчивает свое основ-
ное формирование примерно к 35 
годам, хотя, естественно, голос и в 
дальнейшем шлифуется. В общем, 
басу нужно время. 

– Какие-то ограничения вы 
ставите себе в еде, в развле-

чениях ради голоса?
– В принципе, нет. 

Единственное, хоро-
шо бы хоть месяц в 

году вообще не петь. 
Отдохнуть. Но не 

получается. Вот 
сейчас отпуск, 

но – конкурсы, 
концерты. 

– Жизнь 
на коле-

сах. И вы 
г о т о в ы 

к веч-
н о м у 

путешествию? Вы этого хотели?
– Пока у нас маленький ребе-

нок, я с семьей в Гамбурге, осо-
бенно не двигаюсь, но в будущем 
– конечно. 

– Кто ваши оперные кумиры?
– Естественно, мой педа-

гог Николай Охотников. Далее 
Федор Шаляпин. А еще обожаю 
болгарских певцов: Николая 
Гяурова, Бориса Христова, Николу 
Гюзелева… Из итальянских – 
Чезаре Сьепи.

– Как вы думаете, голоса 
изменились с тех пор, как пел 
Федор Шаляпин?

– Конечно. Раньше во всем 
мире было очень много итальян-
ских певцов. Теперь – русских, 
славянских певцов, много корей-
цев. Китайцы, корейцы – очень 
трудолюбивые одаренные музы-
канты, они сейчас везде в Европе. 
Видимо, их поддерживает госу-
дарство, потому что они учатся в 
самых престижных музыкальных 
заведениях.

– Конкурентное отношение  
к славянам, которые теперь 
наводнили европу, в театре чув-
ствуется?

– Трудно сказать. Наверное, 
есть и такое чувство, но нем-
цы его не показывают, они уме-
ют эмоции держать при себе. 
Политкорректность!  

– Каких композиторов мечта-
ете петь?

– Мне очень нравится Верди. 
Впрочем, трудно найти певца, 
который не любил бы Верди. И 
Вагнер мой композитор. Я в этом 
году спел в Минске «Летучего гол-
ландца» и буду снова петь его в 
сентябре. Со временем хотел бы 
освоить более широкий репертуар 
Вагнера

– Считается, что он очень 
истощает голос.

– Это все к тому вопросу, что 
молодым басам его лучше не петь, 
там очень большие арии, дуэты по 
15–20 минут. А Моцарт, Гендель 
– пожалуйста, их музыка букваль-
но чистит голос, такая филигран-
ность. 

– Обычно у певцов есть свои 
ритуалы перед выходом на сце-
ну, к тому же у каждого они свои. 
Что надо сделать в день спекта-
кля, по-вашему?

– Хорошо поесть и отдохнуть. 
Вот, пожалуй, и все. И часа за три 
настроиться: подумать о музыке, 
подумать о Боге… 

Елена МОЛОЧКО.
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КАМпАНІІ

Вечарком  
за рэчкаю

словы і музыка народныя

Вечарком за рэчкаю… Гэ-эй!
Вечарком за рэчкаю
Песенька гучыць.

Выйду я на ганачак,
Выйду я на ганачак – 
Маці не крычыць.
Эх! Маці не крычыць.

Мілага, прыгожага… Гэ-эй!
Мілага, прыгожага
Ўспамінаю я.

Пра яго і складзена,
Пра яго і складзена 
Песенька мая.
Эх! Песенька мая.

Дзяўчыну не кіне ён… Гэ-эй!
Дзяўчыну не кіне ён,
Хоць і сам не тут:

Ён паехаў восенню,
Ён паехаў восенню 
Ў горад, ў інстытут.
Эх! Ў горад, ў інстытут.

А учора з горада… Гэ-эй!
А учора з горада
Ліст ён мне прыслаў,

Што пры развітанні,
Што пры развітанні 
Мілай абяцаў.
Эх! Мілай абяцаў.
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«Чалавек, які змагаецца і не дасягае мэты, – 
ён для ўсіх чужы»

У Гродне ў зале Свята-
Пакроўскага сабора днямі адбы-
лася прэзентацыя новай кнігі 
Валянціна Дубатоўкі, над якой 
ён працаваў чатыры гады. У 
яе ўвайшлі аповесць “Чужы”, 
апавяданні “Брат” і “Іосіф”, пры-
свечаныя трагічным старон-
кам беларускай гісторыі – 1930– 
1950-м гадам.

Гэта не проста мастац-
кая літаратура, гэта сапраўднае 
выкрыццё таго, што доўгі перыяд 
было схавана ад нашай памяці. 
Падчас размовы пра творчасць і 
новую кнігу Валянцін Дубатоўка 
сказаў: “Чужы” – гэта сімвал, 
пасылка. Ён чужы для ўсіх. 
Беларускай дзяржавы, для якой 
ён служыў, так і не стварылі. Для 
польскай дзяржавы, за якую ён 
праліваў кроў, таксама не стаў 
сваім, не атрымаў ад яе нават 
падзякі. Для савецкага войска 
зноў жа не аказаўся сваім. Для 
бандытаў, якія лічылі, што ваю-
юць, таксама чужы. І нават для 
роднага сына, які яго не лічыў 
за бацьку. Чалавек, які змагаецца 
і не дасягае мэты, – ён для ўсіх 
чужы”.

Уплыў бацькоў
Ва лянцін Ду батоўка 

нарадзіўся ў 1963 годзе ў размеш-
чанай побач з Дзярэчынам вёсцы 
Александрыя, што ў Зэльвенскім 
раёне. Значны ўплыў на яго 
выхаванне аказаў дзед, вядомы 
на ўсю ваколіцу гаспадар, які ў 
міжваенны час паспеў скончыць 
гімназію і нават пабываць у 
Амерыцы. Дзед, услед за ім і баць-

ка, умелі выдатна апавядаць. У 
тым ліку распаўсюджаныя па ўсёй 
Заходняй Беларусі легенды пра 
тое, як за польскім часам хавалі 
Сяргея Восіпавіча Прытыцкага. 
Дзед нават прыгадваў, што, 
калі яго збіраліся раскулачыць, 
менавіта зварот да Прытыцкага 
ўратаваў яго.

Са школы Валянцін захапляўся 
музыкай, якая адкрывала яму 
доступ у сялянскія хаты шматлікіх 
вёсак, дзе сустракаў вельмі кала-
рытных асобаў. Ад іх ён засвойваў 
розніцу паміж “афіцыйным” 
і тым, што было насамрэч, аб 
чым старыя людзі да сённяш-
няга часу баяцца распавядаць. 
Ён з дзяцінства судакранаўся з 
людзьмі, траўміраванымі вайной. 
І Валянцін Дубатоўка лічыў неаб-
ходным раскрыць гісторыю гэта-
га пакалення, якое, на жаль, ужо 
амаль адышло.

Але першы этап яго 
пісьменніцкага жыцця пачынаўся 
з вершаў, якія ён друкаваў у раён-
най газеце. Затым было раман-
тычнае захапленне гісторыяй, 
асабліва родам Сапегаў, якія мелі 
адну з рэзідэнцый у Дзярэчыне. 
Так у 2002 годзе паўстала кніга 
гістарычных нарысаў і вершаў 
“Архіпелаг Сапегаў”.

Але падчас збору матэрыялу 
і размоў з мясцовымі людзьмі ён 
усё больш і больш звяртаў ува-
гу на міжваенны час і перыяд 
Вялікай Айчыннай вайны. Прыкра 
ўзгадваць, але палац Сапегаў у 
Дзярэчыне спалілі партызаны.

Сваімі творамі Дубатоўка не 
збіраўся і не збіраецца адбіраць 
хлеб у гісторыкаў. У яго іншае 

прызначэнне – перадаць пачуцці 
і мастацкімі сродкамі паказаць, як 
гэта адбывалася.

«Дзярэчын – 
 гэта вялікая магіла»
Яго цікавасць у першую чар-

гу была скіравана на родны 
Дзярэчын, даследаванню гісторыі 
якога ён разам з сябрам і земля-
ком Міхасём Скоблам прысвяціў 
багата часу. Дубатоўка імкнуўся 
паказаць, што ў гэтым мястэч-
ку фактычна ўвасоблены той 
гістарычны лёс, які прайшла ўся 
Заходняя Беларусь. У тым ліку і 
рэпрэсіі 1939 года ў дачыненні да 
пераселеных сюды пры Пілсудскім 
польскіх асаднікаў: “З тэрыторыі 
Заходняй Беларусі вывезлі 36 
тысяч асаднікаў з дзецьмі. Калі 
восенню дзяцей вывозяць, колькі 
з іх ацалела?”

А ўжо ў чэрвені 1941 года 
пад Дзярэчынам адбываец-
ца сапраўдная мясарубка, калі 
сюды, да адзінай не перарэза-
най немцамі дарогі ў накірунку 
з Гродна да Слоніма, рухаліся 
адступаючыя чырвонаармейцы. 
Уся ваколіца мястэчка тады была 
напоўнена спыненымі савецкімі 
танкамі, прычынай з’явілася не 
толькі мізэрная колькасць паліва, 
але і рэчышча Зяльвянкі, якое 
нагадвала своеасаблівае гродзен-
скае Палессе. Пад Дзярэчынам 
савецкія салдаты ва ўмовах 
недахопу боепрыпасаў тры 
гадзіны стрымлівалі наступленне 
праціўніка: “Іх проста танкамі там 
душылі”.

Шмат жыхароў Заходняй 

Беларусі, якія былі прызва-
ны ў войска, ва ўмовах разва-
лу фронту проста павярталіся 
дахаты. Але ў лясах заставала-
ся шмат акружэнцаў, асабліва 
ў Ліпічанскай пушчы. Яны і 
пачыналі партызанку. Разам з 
тымі, хто збег ад помсты за ўдзел у 
раскулачваннях. Пасля вызвален-
ня Беларусі іх проста кінулі, быц-
цам шэрую масу, на Кёнігсберг, 
дзе значная частка і загінула. А 
вось камандзіры атрадаў ацалелі, 
стаўшы кіраўнікамі калгасаў, 
раёнаў. У гэтым плане, зазначае 
Валянцін Дубатоўка, кіраўнік 
яўрэйскага атрада Бельскі быў 
разумнейшы за іншых: калі 
падыходзілі Саветы, ён проста 
распусціў атрад, уратаваўшы тым 
самым жыццё многіх людзей.

Мала хто выжыў. Дзярэчын, 
лічы, гэта вялікая магіла.

А як знікалі цэлыя беларускія 
вёскі!.. Па 300–400 чалавек. Знікалі 
нашы карані.

Рэальнасць  
без ідэалізацыі

Як пісьменнік Валянцін 
Дубатоўка імкнецца быць 
назіральным, ён прыглядаец-
ца да чалавека, выхоплівае такія 
зярняткі ў характарах сваіх 
персанажаў, якія вылучаюць 
іх з усіх астатніх. У той жа час 
ён нікога з іх не ідэалізуе – ні 
партызанаў, ні паліцаяў, таму 
што гэта былі розныя людзі з 
рознымі жыццёвымі каляінамі. 
Сярод тых жа паліцаяў не брака-
вала людзей, якія супрацоўнічалі 
з партызанамі, дапамагалі яўрэям 

уцякаць. Канешне, шмат з іх 
загінула, але многія ўратаваліся, 
нямала адседзела ў лагерах і 
вярнулася на Бацькаўшчыну. І 
атрымлівалася так, што іх гісторыі 
таксама гучалі ў вясковых хатах.

Вялізны ўплыў на Валянціна 
Дубатоўку аказалі размо-
вы з жыхарамі вёсак Нацкава 
Мастоўскага раёна, Була і Боркі 
Івацэвіцкага раёна, знішчаных 
партызанамі ў 1943 годзе: 
“Наведаў я вёску Нацкава, спале-
ную партызанамі з-за створанай 
там самааховы з 12 чалавек. Але 
ў выніку ахвярамі сталі мірныя 
жыхары, а самаахоўцы проста 
разбегліся. І што там яе паліць, 
калі хаты былі накрыты сало-
маю…”

Валянцін Дубатоўка бачыць у 
Вялікай Айчыннай вайне і нека-
торыя рысы грамадзянскай. Таму 
пісьменнік імкнецца ў сваіх тво-
рах перадаць трагізм беларускага 
народа, нашы пастаянныя згубы, 
страты, якія неслі простыя людзі.

Нянавісць і недавер 
застаюцца

Выпускаючы ў 2013 годзе ў свет 
кнігу “Чорная воля”, пісьменнік 
разумеў, што яго твор будуць 
абыходзіць увагай, імкнуцца 
заплюшчыць на яго вочы: “Гэта 
самае страшнае. Адчуванне было, 
што яшчэ крышку і людзі, якія 
бачылі гэта ўсё, ужо не змогуць 
расказаць. А моладзь гэта як 
быццам і не цікавіць. Абыякавае 
стаўленне да мінуўшчыны, якая 
была нядаўна. А ў тых глыбінях 
трэба шукаць адказы на сённяш-

няе наша жыццё, на тое, што 
адбываецца”.

Калі Дубатоўка прывозіў 
свае кнігі землякам, яны, чытаю-
чы, адчувалі стан шоку з засты-
лым на вуснах пытаннем: “Ты не 
баішся пра гэта пісаць?” Ён здолеў 
выразіць тое глыбіннае, што было 
ўнутры цэлага пакалення: “Калі я 
напісаў “Чорную волю”, да мяне 
старая бабуля прыйшла і кажа – 
гэта з майго дзядзькі спісана, дру-
гая – гэта з майго дзеда спісана. І 
гэта так, усе эпізоды, лічы, рэаль-
ныя…”

“Чужы” – гэта фінальная эпа-
пея, у якой Дубатоўка раскрыў 
лёс адукаванага беларуса, які, на 
жаль, нікому не патрэбны і які для 
ўсіх застаўся чужым”.

Сёння Валянцін Дубатоўка 
з ’яўляецца с т аршынёй 
Гродзенскай абласной арганізацыі 
Саюза беларускіх пісьменнікаў, 
дырэктарам мэблевай фірмы 
“Вітаўт”. У яго планах – кнігі 
пра сучаснасць, пра праблемы 
маральнага выбару чалавека. 
“Чорнай воляй” і “Чужым” ён як 
пісьменнік зрабіў значны ўнёсак у 
пашырэнне праблематыкі белару-
скай літаратуры: “Было важна, каб 
гэтыя кніжкі заўважылі, каб гэтыя 
тэмы хтосьці падхапіў іншы, каб 
гэта рухавіком паслужыла для 
кніг новых аўтараў, каб новыя 
погляды з’явіліся”. Што ж, пажы-
вем – пабачым, ці здолее хто іншы 
так глыбока скалануць трагічную 
старонку нашай памяці, як гэта 
зрабіў Валянцін Дубатоўка.

Васіль ГЕРАСІМЧЫК.
Гродна.

ВІНШуеМ!

За пераклад «Вялікага Гэтсбі» 
трэцяе месца

Названы імёны лаўрэатаў конкурсу «Экслібрыс»  
імя Францішка Скарыны

зВАНЫЙ ГОсТЬ

Бас крепчает только к 35 годам
6 жніўня, у дзень 500-годдзя 

беларускага кнігадрукавання, 
абвешчаны вынікі штогадовага 
літарат у рнага конку рс у, 
арганізаванага ГА «Саюз беларускіх 
пісьменнікаў» і прысвечанага 
мастацкаму перакладу на 
беларускую мову. Пераможцамі 
сталі пяць маладых літаратараў. 

Нагадаем, у склад журы 
конкурсу ўвайшлі Ірына 
Багдановіч, Лявон Баршчэўскі, 
Зміцер Колас, Уладзімір Папковіч, 
Алена Пятровіч, Андрэй Хадановіч, 
Ганна Янкута.

Першае месца атрымала Іаана 
Уладыка за пераклад «Найлепшага 
месца на Зямлі» Тэрэсы 

Тышыньскай.
Другое месца: Алесь 

емяльянаў-Шыловіч за падборку 
перакладаў з англійскай і польскай 
моў.

Трэцяе месца: Сяргей Матырка 
за пераклад “Вялікага Гэтсбі” 
Ф.Скота Фіцджэральда.

Прызёрамі конкурсу сталі так-
сама Надзея Квасняк за пераклады 
вершаў Юльяна Тувіма і Яўгенія 
лабоха за пераклад Сакі (Гектара 
Х’ю Манро).

Творы лаўрэатаў і канкурсантаў 
будуць надрукаваныя ў газеце 
“Літаратурная Беларусь”, часопісе 
“Дзеяслоў” і інтэрнэт-часопісе 
“ПрайдзіСвет».

ФуТБОЛ

БАТЭ зніжае абароты 
Прайшлі матчы 14-га тура 

чэмпіянату Беларусі па 
футболе.

Вось іх вынікі: “Днепр” 
(Магілёў) – “Віцебск” – 1:2, 
“Дынама” (Брэст) – “Крумкачы” – 
3:0, “Тарпеда-БелАЗ” (Жодзіна) – 
“Слуцк” – 1:1, “Гарадзея” – “Славія” 
(Мазыр) – 0:0, “Мінск” – БАТЭ 
– 1:0, “Нёман” (Гродна) – “Іслач” 
(Мінскі раён) – 1:1.

Турнірнае становішча
Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
Шахцёр 16 12 3 1 25–7 39
БАТЭ 17 11 3 3 27–8 36
Дынама (Мн) 16 11 1 4 21–9 34
Нёман 17 8 5 4 22–15 29
Слуцк 17 8 5 4 18–13 29
Віцебск 17 8 4 5 19–16 28
Тарпеда-БелАЗ 17 6 7 4 20–16 25
Дынама (Бр) 17 6 6 5 24–17 24
Гомель 16 6 4 6 17–15 22
Гарадзея 17 4 8 5 12–16 20
Днепр 16 4 3 9 16–25 15
Мінск 17 3 6 8 10–22 15
Крумкачы 17 3 6 8 15–24 15
Славія 17 3 5 9 14–26 14
Іслач 16 3 2 11 12–23 4
Нафтан 16 2 2 12 5–25 3

P.S. У табліцы не ўлічаны матчы 
тура “Нафтан” (Наваполацк) – “Дынама” 
(Мінск) і “Гомель” – “Шахцёр” (Салігорск), 
якія адбыліся ўчора вечарам. 

Туалет  
на  границе

Долго сомневалась: стоит ли об этом 
писать на страницах массовой и популярной 
газеты? Не об экономике или политике, не о 
возвышенном искусстве и не о путешествиях, 
а о состоянии санитарно-гигиенических поме-
щений на границе. Но поскольку из года в год 
в этой сфере ничего не меняется, решила, что 
все-таки стоит. 

Впечатления годичной давности. 
Возвращаюсь из отпуска, еду из Вильнюса в 
Минск. «Каменный Лог». Литовских погра-
ничников и таможенников мы прошли. Теперь 
белорусская граница. Пассажиры автобуса с 
чемоданами-сумками, торбами-клунками 
выстраиваются в длинную очередь в помеще-
нии, где проходит паспортный контроль. Там 
заодно и чемоданы досматривают. 

Помещение тесное, а очередь большая. 
Ехать от границы до Минска еще часа два. От 
вокзала до дома добраться – еще час. Значит, 
надо заскочить в туалет. 

Правда, на «Каменном Логе» нет обозначе-
ний «М» и «Ж» – туалет один. Наверное, это 
оптимизация по-белорусски. Не сомневаюсь, 
на территории, закрытой от потока пассажи-
ров, для самих пограничников и таможен-
ников есть отдельные санитарные комнаты 
с обозначением «М» и «Ж». А то, что коли-
чество пассажиров несоизмеримо с числен-
ностью служивых, которые их проверяют по 
всей строгости закона, – кого это волнует?

В туалет очередь, стоят вперемежку – муж-
чины и женщины. Наконец захожу. В первом 
маленьком помещении – раковина советских 
времен. Следом такое же маленькое помеще-
ние, вдвоем не разойтись, только если боком. 
Или, простите за откровенность, попа об попу. 
Здесь же находятся, опять же прошу про-
щения, за натурализм, два писсуара. С ярко-
желтыми потеками. Сотрудники санстанций, 
врачи-гигиенисты и инфекционисты, ау! Вы 
где?! Вас ничего не смущает? Или на границе 
санитарные нормы не действуют?

Пахнет соответственно. Или кто-то хамо-
ватый за собой не смыл, или воды нет, – мель-
ком думаю я. Наконец маленькая туалетная 
кабинка. Одна на весь большой, если не ска-
зать огромный, «Каменный Лог». Туалетной 
бумаги, конечно же, нет. 

А в общем зале очередь – как бы ее не 
пропустить! Вылетаю из кабинки, дверь мгно-
венно захлопывается за другой женщиной. 
Нажимаю на рычаг дозатора жидкого мыла и 
открываю кран с водой. Без результата! Воды 
нет. Наверное, трубы чинят. Или плановое 
отключение. А может, засор.

Государственная граница – это первое впе-
чатление о стране. Поток пассажиров, которые 
въезжают рейсовыми автобусами, маршрутка-
ми или на собственных машинах в Беларусь 
из Литвы, огромный. Наше любимое государ-
ство может сколько угодно заказывать у сво-
их и зарубежных имиджмейкеров рекламные 
ролики о стране. И платить за них безумные 
деньги. Но кто-то ролики видел, кто-то нет. А 
туалет на границе или в аэропорту – он нужен 
всем. Банально, но истинно: состояние туале-
тов – показатель культуры. Бытовой, повсед-
невной. Это проявление уважения к себе и 
окружающим. Люди, которые хотят, чтобы к 
нам относились с вниманием и симпатией, по 
утрам умываются, чистят зубы, принимают 
душ, надевают чистое белье и одежду. Страна, 
которая хочет, чтобы ее уважали соседи, наво-
дит порядок в своих санитарных помещениях. 

Я не могу себе представить, чтобы в аэро-
порту Милана или Барселоны не было воды в 
кранах. На каждом вокзале, в центре каждого 
европейского города, даже маленького, есть 
отдельные блоки-коридорчики с женским и 
мужским силуэтами на дверях. И в каждом 
блоке несколько кабинок. Есть еще значок, 
на котором изображена инвалидная коля-
ска. Есть отдельные кабинки для женщин с 

маленькими детьми: откидной пеленальный 
столик позволяет маме вымыть и переодеть 
маленького ребенка. Так это всего лишь вок-
залы! 

Вопрос: может ли женщина с маленьким 
ребенком зайти в туалет пункта пропуска 
«Каменный Лог», который я описала? А как 
быть инвалидам? Им вообще через границу 
противопоказано передвигаться? Или предпо-
лагается, что пассажиры могут, как говорится, 
под кустом справить нужду? 

Каждому, кто проходит границу, нашу 
или чужую, известно чувство эмоциональной 
напряженности и некоторой тревоги. Даже 
если ты чист перед законом, как слеза ребен-
ка. Даже, если едешь в отпуск с полупустым 
чемоданом или полупустым рюкзаком. Даже 
если ничего запрещенного не везешь и даже не 
собирался. На паспортном контроле сотруд-
ник службы сурово, а порой и подозрительно 
вглядывается в твое лицо, сличая с фото на 
паспорте. Похожа? Не похожа? А вдруг обма-
нываешь? А вдруг паспорт поддельный? В 
какой-то момент я научилась смотреть в ответ 
точно также – сурово и мрачно. А может, и 
подозрительно. Скажу честно: помогает!

Впечатление двухнедельной давности. 
Въезжаю со стороны Тересполя в Брест. Тут 
хоть места хватает, и туалеты приличные, не 
совмещенные. Польским таможенникам наши 
чемоданы по барабану. А вот суровый бело-
русский таможенник строго спрашивает: 

– Откуда едете? А где до этого были?
«Откуда» – это я должна ответить. А какая 

разница, где раньше была? 
– Все отметки у меня в паспорте. 
Судя по тому, что отметки в паспорте оста-

лись без внимания, вопрос задается по инер-
ции.  

– Откройте чемодан! Поднимите вещи! А 
это что вы везете? Откройте сумку! Алкоголь 
есть? 

Каждый раз так и хочется положить сверху 
в чемодане, простите, трусы и лифчики (как в 
фильмах с Луи де Фюнесом), чтобы таможен-
ники имели возможность буквально копаться 
в чужом белье. Неужели на границе нельзя 
поставить, как это делается в аэропортах, два-
три сканера, чтобы через них проезжали все 
чемоданы? Все жидкости будут видны. 

Прекрасно понимаю, что прохождение 
границы – не дружеская вечеринка и не поход 
в гости. Но на границе достаточно часто при-
ходится часами стоять в очереди и тратить 
непонятно на что время своей единственной 
жизни. 

Впечатления двухмесячной давности. 
Редко, но все же приходится иногда ехать через 
«красный коридор». Подъехали к белорусской 
границе. Огромная очередь, стоит мертво. 
Дождь, никуда не выйдешь. Подъехали в 23 
вечера, прошли в 3 утра. А все потому, что у 
кого-то впереди были неправильно оформле-
ны какие-то документы. Значит, те, кто сзади, 
оказываются заложниками ситуации. 

В процессе прохождения границы очень 
часто чувствуешь себя зависимым от каждого. 
От настроения человека в форме. От того, 
быстро или медленно идет проверка преды-
дущего автобуса, маршрутки, частных машин. 
Захотят что-то найти или не захотят. Перед 
шлагбаумом никого нет, но его почему-то не 
открывают. Короче, перед тобой начальник, а 
ты всего-навсего дурак. На тебя смотрят как 
на потенциального нарушителя. Такое впечат-
ление, что все мы, проходящие через границу, 
существуем только для того, чтобы у погра-
ничников и таможенников было занятие. А 
не наоборот – не они существуют, чтобы нас 
проверить и отпустить дальше. 

Таможенные платежи – едва ли не самый 
серьезный источник пополнения бюджета 
страны. Ведь платеж идет за каждую фуру. А 
Беларусь – страна, через которую идет немыс-

лимое количество транзита. С запада на вос-
ток, с юга на север, и наоборот. Достаточно 
хоть однажды увидеть количество фур, кото-
рые скапливаются с белорусской и литовской 
сторон. Иногда эта очередь растягивается на 
километры. А на оборудование нормального 
туалета денег не отыскать? 

Случай, с которого я начала рассказ, про-
изошел год назад. Сейчас приведу пример 
посвежее, майский. Опять же «Каменный 
Лог». Еду из Минска в Вильнюс. Тот же туалет, 
тот же совмещенный санузел. Тот же писсуар 
с вонючими ярко-желтыми потеками. Мимо 
него надо идти, отворачиваясь и затыкая нос. 
То же отсутствие туалетной бумаги. Прошел 
год. Не поменялось абсолютно ничего! Это 
что, давняя и неубиваемая национальная тра-
диция – ходить по нужде в кусты или в дере-
вянный «скворечник» с дыркой? И потому 
нормальный туалет в принципе не нужен?

«Разруха не в клозетах, а в головах», – 
известная цитата из романа Михаила 
Булгакова. Приведу еще красноречивую 
цитату. Был у нас такой идеолог-академик 
Анатолий Рубинов, имел большую и влиятель-
ную должность в парламенте. Издал в свое 
время сборник стихов. В одном из них выда-
ющийся стихотворец так горделиво очертил 
национальный характер:

Наш один – за ихних двух –
Только дай борща…
И раз в двадцать крепче дух…
Из туалетица.
Похоже, духом из туалетища нам наслаж-

даться еще долгие годы. Или я не права? 
Лет 10 назад, когда еще не существова-

ли лоукостеры (дешевые авиаперевозчики), я 
отправилась из Минска в автобусный тур под 
названием «Европейские столицы». Ехали мы 
через Брест, дальше в Берлин и до Парижа. 
Вы не поверите, но чем дальше, тем чище 
и презентабельнее становились туалеты. На 
автозаправках, вокзалах, в торговых центрах. 
В женской их части имелись не только кабин-
ки, умывальники, дозаторы для геля, сушки 
для рук, висело даже большое зеркало во всю 
стену, в него можно было посмотреться и при-
вести себя в порядок. 

Мир давно живет по-другому. Может, 
наконец начнем учиться? Бесполезно задавать 
вопрос себе и другим, почему к нам не едут 
туристы. А если и едут, то не в тех количе-
ствах, каких нам хотелось бы. Не хотят они, 
вот бяки какие, свою валюту, так нужную для 
страны, у нас оставлять. Почему? А потому. 
Там, где «дух из туалетища», пока цивилизаци-
ей, простите, и не пахнет. 

P.S. Обращаюсь со страниц газе-
ты к Юрию Алексеевичу 

Сенько, государственному советнику 
таможенной службы III ранга, председате-
лю Государственного таможенного комите-
та, и Анатолию Петровичу лаппо, генерал-
майору, председателю Государственного 
пограничного комитета Республики Беларусь. 

Уважаемые Юрий Алексеевич и 
Анатолий Петрович! Думаю, вы, скорее все-
го, не осведомлены о существующих пробле-
мах. А вашим многочисленным подчинен-
ным на «Каменном логе» как-то недосуг свое 
руководство проинформировать. Но, может 
быть, все-таки отыщете финансовую воз-
можность и в 2017-м или в 2018 году прове-
дете реконструкцию санитарных помещений 
для огромного потока пассажиров, которые 
проезжают через «Каменный лог». Пусть на 
белорусской государственной границе нако-
нец появятся нормальные раздельные туале-
ты. Чтобы и вода в кранах была, и работаю-
щие электрополотенца для рук, и туалетная 
бумага. А то как-то стыдно за державу. И, к 
сожалению, уже не первый год.

Светлана ПЕТРОВСКАЯ.

пАМЯЦЬ

Зэльва ўшанавала 
«ўнучку» першадрукара
9 жніўня нарадзілася Ларыса 

Геніюш. Напярэдадні, 6 жніўня, 
у г.Зэльва Гродзенскай вобласці 
прайшло святочнае мерапрыемства 
ў гонар выдатнай паэткі. Якраз 
у той дзень, калі 500 гадоў таму 
Францыск Скарына выдаў першую 
беларускую кнігу. Сімвалічна, што 
Ларыса Геніюш у адным з вершаў 
назвала сябе “ўнучкай” перша- 
друкара.

Ушанаванне паэткі пачалося з 
памінальнай службы на беларускай 
мове ў Свята-Троіцкай царкве, на 
якой прысутнічалі не толькі тры 
дзясяткі літаратараў і краязнаўцаў 
з розных куткоў Беларусі, але 
і вялікая колькасць мясцовых 
жыхароў.

На тэрыторыі царквы яшчэ 
ў 2003 годзе з дабраславення 
Мітрапаліта Мінскага і Слуцкага, 
Патрыяршага экзарха ўсея Беларусі 
Філарэта быў усталяваны помнік у 
гонар Ларысы Геніюш. А ў будынку 
храма маецца шыльда. Настаяцель 
царквы Георгій Субаткоўскі 
адзначыў: “Ларыса Геніюш заўсёды 
заставалася вернай царкве, нават 
у складаныя часы”. Сам айцец 
Георгій актыўна займаецца папу-
лярызацыяй творчасці зэльвенскай 
паэткі, стварыў музейны куток 
у яе гонар, што было адзначана 
ўручэннем яму граматы Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

Мерапрыемства працягнула-
ся ў царкоўным доме, дзе гучалі 
вершы і песні на словы паэткі ў 
выкананні Таццяны Грыневіч-
Матафонавай. Людзі дзяліліся 
ўспамінамі пра Ларысу 
Геніюш, якую прафесар 
Аляксей Пяткевіч назваў 
“вялікай нашай нацыя-
нальнай падзвіжніцай, 
вялікай беларускай паэтэ-
сай і вялікай пакутніцай”. 
Ён успомніў выпадак, калі 
ў 1967 годзе пасля выха-
ду яе зборніка “Невадам з 
Нёмана” запрасіў Ларысу 
Геніюш на творчую сустрэ-
чу ў Гродзенскі ўніверсітэт: 
“Перад гэтым студэнты 
сабраліся ў аўдыторыі 
і вырашылі ўручыць ёй 
кветкі. А дзе іх узяць? У 
той час у Гродне крамы, дзе 
прадаюць кветкі, не было. 
І купка іх пабегла шукаць 

у раёне прыватных забудоў. Давай 
заглядаць у двары, каб папрасіць у 
гаспадароў кветак. І бачаць: рап-
там насустрач ідзе жанчына звы-
чайнага выгляду з вялікім букетам. 
Яны кінуліся да яе: “Дайце нам, калі 
ласка, крышку з вашага букета”. І 
сталі гаварыць, што яны чакаюць 
госцю. А яна кажа: “Даражэнькія 
мае, вы так хораша па-беларуску 
гаворыце. Трымайце ўвесь букет”. 
Студэнты не адмовіліся і пабеглі, 
паставілі ў цэнтры залы гэты 
букет. Чакаем яе, а прыходзіць тая 
самая жанчына, якая аддала свой 
букет. Гэта і была Ларыса Геніюш… 
Было шмат смеху, жартаў, але 
гэта паспрыяла ўзаемаразуменню і 
ўсё прайшло вельмі хораша”.

Пісьменнік Уладзімір Ягоўдзік 
узгадаў, што яму запомніліся 
вялікія, уважлівыя вочы паэткі, яе 
гасціннасць і наказ: “Для паэтаў 
пачуцці – творчасць паэтаў”. 
Юрка Голуб адзначыў, што менавіта 
Ларыса Геніюш паўплывала на яго 
творчы шлях. А Міхась Скобла 
правёў сапраўдную геніюшаўскую 
віктарыну. Тут былі як простыя 
пытанні кшталту пра яе любімага 
гісторыка Адама Мальдзіса, яко-
му, дарэчы, 7 жніўня споўнілася 
85 гадоў, так і досыць складаныя, 
напрыклад: “За ўвесь час Ларыса 
Геніюш атрымала толькі адну 
дзяржаўную ўзнагароду. Гэтай 
узнагародай была ганаровая гра-
мата  ад Гродзенскага абласнога 
ўпраўлення ўнутраных спраў. Газета 
“Гродзенская праўда” праводзіла 
конкурс вершаў на антыалкаголь-

ны твор. І Васіль Быкаў сагітаваў 
Ларысу Антонаўну паўдзельнічаць у 
гэтым, каб выступіць супраць нашай 
адвечнай праблемы. І яна перамаг-
ла, атрымала грамату. Але яна мела 
яшчэ адну перамогу на антыалка-
гольным фронце. Хто ведае, якую?” 
Пасля гэтага ў якасці падказкі 
прыводзіўся ўрывак з верша:

“Праз час, прастор крычу здалёк:
Ня пі, Рыгор, ня пі, сынок!”
Мелася на ўвазе дапамога, 

якую Ларыса Геніюш аказала паэту 
Рыгору Барадуліну. 

Пасля творчай сустрэчы 
ўдзельнікі наведалі магілу паэткі, 
дзе Аляксей Пяткевіч распавёў, 
як на яе пахаванне прыйшлі 
ледзь не ўсе жыхары Зэльвы. На 
развітанне Алена Таболіч, канды-
дат філалагічных навук, успомніла, 
што Ларыса Геніюш заўсёды 
вылучалася сваёй шляхетнасцю, 
вітаючыся заўсёды першай, нават 
з незнаёмымі людзьмі. Аднойчы, 
падчас сустрэчы ў Свята-Троіцкай 
царкве, ёй, маладой студэнтцы-
філолагу, проста сказала:  “Ну, 
дзіця, вучы-вучы замежныя мовы, 
але сваёй не забывайся”. У выніку 
Алена Таболіч стала перакладчы-
цай з беларускай на англійскую і з 
англійскай на беларускую.

9 жніўня ў 10.00 гадзін у дзень 
народзінаў Ларысы Геніюш (1910–
1983) урачыстасці ў яе гонар пра-
цягнуцца ў Свята-Барысаглебскай 
(Каложскай) царкве горада Гродна, 
пры якой год таму адчынілася 
бібліятэка імя паэткі.

Васіль ГЕРАСІМЧЫК.

пЫТАННе–АДКАз

Як беларусам легальна патрапіць у Крым?
Я – украінец, нарадзіўся і вырас у горадзе Керч, што ў Крыме. Але ўжо восем гадоў знаходжуся 

ў Беларусі, маю тут від на жыхарства. Бацькі-пенсіянеры жывуць дагэтуль у Керчы. Я хачу іх 
наведаць разам са сваёй жонкай, якая з’яўляецца грамадзянкай Беларусі. Скажыце, як гэта зрабіць 
легальна? Пасля вядомых падзей не хочацца парушаць законы Украіны. А ў Крым трэба патрапіць 
тэрмінова.

М.Р.
Як паведамілі “Народнай Волі” 

ў консульскім аддзеле Амбасады 
Украіны ў Мінску, Крым лічыцца 
“часова акупаванай тэрыторыяй”, 
і перасячэнне яе межаў рэгулюец-
ца спецыяльнымі нарматыўнымі 
актамі. Грамадзянін Украіны, які 
заязджае на тэрыторыю паўвострава 
з украінскага боку, не пару-
шыць ніякіх законаў. Дастаткова 
мець пашпарт і дакументы, якія  
пацвярджаюць патрэбу перасячэн-
ня мяжы (напрыклад, запрашэн-
не ад сваякоў). А вось грамадзя-
нам Беларусі прыйдзецца адказна 
падрыхтавацца да падарожжа.

У прыватнасці, неабходна 
аформіць спецыяльны дазвол. Ён 
выдаецца замежнікам, якія асабіста 
ці праз членаў сям’і – украінцаў 
маюць у Крыме сваякоў, працу, 
дыпламатычныя справы і гэтак 
далей. Дазвол выдаецца толькі ў 
Наватроіцкім ці Генічанскім раёнах 
Херсонскай вобласці ў пяцідзённы 
тэрмін і дзейнічае на працягу года.

Для афармлення патрэбны 
наступныя паперы:

– Дакумент ці яго копія, 
які зацвярджае права чалавека 
знаходзіцца ў Крыме. Гэта могуць 
быць запрашэнне ад сваякоў, свед-
чанне аб пахаванні блізкіх, даку-
менты на маёмасць і іншыя паперы.

– Заява, якая запаўняецца па 
форме.

– Пашпарт.
– Дакумент, які пацвярждае 

знаходжанне ва Украіне на закон-
ных падставах.

– Копія старонкі пашпарта, на 
якой змешчаны асабістыя дадзеныя 
падарожніка з засведчаным пера-
кладам на ўкраінскую мову.

– Тры фотакарткі памерам 
3,5х4,5 сантыметра.

Пры гэтым, нават сабраўшы 
ўсе дакументы, чалавек можа не 
атрымаць дазвол на перасячэнне 
мяжы. Такім чынам, грамадзянам 
Украіны, якія жадаюць тэрмінова 
патрапіць на тэрыторыю Крыма, 
прасцей падарожнічаць без  
грамадзян іншых краін.

Што кажа МЗС
У прэс-службе Міністэрства замежных спраў Рэспублікі Беларусь 

паведамілі “Народнай Волі”, што ніякіх асаблівых рэкамендацый па 
наведванні Крыма яны не маюць, паколькі Беларусь з гэтай тэрыто-
рыяй не мяжуе. Параілі перасякаць мяжу “ў адпаведнасці з законамі 
Украіны ці Расіі”.

Марыя МАЛЕВІЧ.

ДАРЭЧЫ

РАКуРс

8 гадоў калоніі за ранейшыя злачынствы
Яшчэ адзін кіраўнік буйнога прадпрыемства адпраўлены за краты.

8 кастрычніка 2015 года 
Аляксандр Лукашэнка ўзгадніў 
прызначэнне Алега Месніка 
генеральным дырэктарам 
Маладзечанскага завода метала-
канструкцый. У “горад сонца” яго 
накіравалі выпраўляць сітуацыю 
на заводзе: там былі сур’ёзныя 
даўгі за цяпло і электраэнергію, 
людзям хранічна затрымлівалі 
заробкі, аднойчы нават рабо-
чыя на адзін дзень забаставалі, 
патрабуючы, каб кіраўніцтва 
з імі разлічылася за выкана-
ную работу. Прычым Месніка 
“сарвалі” з іншага прадпрыемства 

– сталічнага ААТ «Будмаш», якое 
ён тады ўзначальваў, і накіравалі 
на Маладзечанскі завод металакан-
струкцый.

Праз пяць месяцаў на гэтае 
прадпрыемства на пасаду 
намесніка генеральнага дырэктара 
прыйшла працаваць былы бухгал-
тар ААТ «Будмаш». Цяпер яна і 
дырэктар Меснік судом Ленінскага 
раёна Мінска прыгавораны да 6 і 8 
гадоў пазбаўлення волі адпаведна. 
Таксама па рашэнні суда ў іх будзе 
канфіскавана маёмасць.

Як высветлілася, кіраўнікоў 
Маладзечанскага завода мета-

лаканструкцый асудзілі за зла-
чынствы, якія былі здзейснены 
імі яшчэ на сталічным прадпры-
емстве «Будмаш»: за крадзеж, 
злоўжыванне ўладай, службовы 
падлог.

Атрымліваецца, што, скраўшы 
на адным прадпрыемстве, гэтая 
парачка атрымала высокія пасады 
на іншым...

Трэба адзначыць, што прысуд 
суда першай інстанцыі пакуль не 
ўступіў у законную сілу. Ён можа 
быць абскарджаны ці апратэстава-
ны ў Мінскім гарадскім судзе.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.
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МАзАІКА

Усадьба

НАРОДНЫе пРИМеТЫ

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя 
матэрыялы, яна пакідае права ўступаць у перапіску за сабой. за iнфар ма цыю, 
раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. 

выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні 
дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва «Беларускі Дом друку».  
ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 
07.08.2017 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. ты раж 24 103 экз. за каз № 2894.

63222 – для 
індывідуальных 
падпісчыкаў,  
632222 – для 
прадпрыемстваў і 
арганізацый.

Падпісныя індэксы: Заснавальнiк  i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 
Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.

nvonlineinfo@gmail.com        http://www.nv-online.info 

ОГОРЧАеМсЯ НеуДАЧеЙ пОЛезНЫе сОВеТЫ

Раздел ведет  агроном 
Федор ВЕРАВОЙША.

…И о погоде

Зрелые помидоры 
 долго не хранятся

Как долго можно хранить 
помидоры с учетом степени их 
созревания?

Юлия РАДЕЧКО.
г.Добруш.

Обычно помидоры хранят 
недолго. Наиболее пригодны 
для хранения толстостенные, 
малокамерные, мясистые пло-
ды. При хранении помидоров 
следует учитывать степень их 
зрелости: зеленые, молочные, 
бурые или красные. В соответ-
ствии с состоянием помидоров 
нужно подбирать и температу-
ру дозаривания их. Например, 
плоды, убранные зелеными, 
даже самого крупного раз-
мера, не созреют, 
если их долго дер-
жать при низких 
темпер ат у р ах . 
Если вы хотите 
быстро дозарить 
зеленые или блан-
жевые помидоры, 

то поместите их в теплое поме-
щение, где температура воздуха 
около 15–20ºС, но не выше 30ºС. 
При такой высокой температуре 
в них не образуется основное 
красящее вещество ликопин.

На хранение помидоры 
укладывают в лотки или на 
стеллажи в один слой, лучше 
вершиной вниз, ко дну тары. 
Красные помидоры выделяют 
этилен и тем самым способны 
ускорить созревание других 
плодов и сократить их лежкость. 
Температура хранения для зеле-
ных помидоров 12–13ºС, молоч-
ных – 8–10ºС, бурых – 4–6ºС, 

красных – 0–2ºС. 
Долго помидоры 

хранить не сле-
дует, лучше раз-
умно сочетать 
хранение с пере-

работкой (зеле-
ные помидоры хра-

нятся от 21 до 70 дней,  
а зрелые – от 7 до 10 дней).

На свекле появилась тля…
Думала, что у столо-

вой свеклы нет вредителей. 
Оказывается, есть. Стоило мне 
на участке посадить калину и 
жасмин, как тут же появилась 
свекловичная тля. Что теперь 
делать, чтобы ее не было на 
моих посевах?

Елена ПРИГЛЯДОВА.
г.Новополоцк.

Для борьбы с вредителями 
помогут не очень-то и сложные 
меры. Вот они. Хороший уход 
за посевами свеклы (правильная 
обработка почвы, ранний посев, 
своевременные подкормки) спо-
собствует быстрому развитию 
растений и повышает устойчи-
вость их к повреждениям тлей. 
Борьба с сорными растениями, 
на которых встречается свекло-

вичная тля, особенно с марью, 
различными видами гречишки. 
Выращивание цветущих зонтич-
ных растений (укропа, семен-
ников моркови), привлекающих 
полезных насекомых-энтомо-
фагов (мух-журчалок, божьих 
коровок и др.). Сбор и выпуск 
на растения, заселенные тля-
ми, жуков и личинок божьих 
коровок. Обработка калины, 
жасмина, растущих вблизи при-
усадебных участков, зеленым 
мылом или настоями и отварами 
из растений для уничтожения 
тлей до миграции их на свеклу 
и другие травянистые растения. 
Обработка заселенных тлями 
растений свеклы в начале появ-
ления колоний тлей, до скру-
чивания листьев, указанными 
выше препаратами.

уЧеНЫе РеКОМеНДуЮТ

У капусты болезней много. 
 Как защитить ее от них?

Капуста в период вегетации 
и хранения поражается многими 
болезнями. Среди них грибные 
(черная ножка, кила, пероно-
спороз, мучнистая роса, серая и 
белая гниль, фузариоз и др.); бак-
териальные (слизистый и сосуди-
стый бактериозы).

При жаркой засушливой пого-
де увеличивается вредоносность 
фузариоза, сосудистого и сли-
зистого бактериозов. При этом 
поражается сосудистая система 
растений как в фазе рассады, так 
и у взрослой капусты. Основным 
источником этого заболевания 
является инфицированная почва. 
Молодые растения, зараженные 
фузариозом, быстро погибают. У 
взрослых растений листья посте-
пенно желтеют, увядают и опа-
дают. При благоприятных для 
развития гриба условиях от пора-
женного растения остается один 
голый кочан.

При сосудистом бактериозе 
листья капусты от края к цен-
тру желтеют, засыхают, сморщи-
ваются, становятся прозрачными. 
Жилки листа чернеют, образуя 

черную сетку. Характерно то, что 
в период хранения сосудистый 
бактериоз не развивается. А вот 
слизистый хорошо развивается 
на кочанах как на огороде еще 
при выращивании, так и при хра-
нении, особенно при повышен-
ной температуре и влажности. 
Наружные листья кочанов и коче-
рыга внутри кочана ослизняют-
ся, гниют и издают неприятный 
запах.

Все болезни, за исключени-
ем черной ножки и слизистого 
бактериоза, передаются семенами 
и сохраняются на растительных 
остатках. Чтобы исключить при-
знаки и сами заболевания капу-
сты, надо соблюдать севооборот, 
возвращая капусту на прежнее 
место только через четыре года, 
обрабатывать семена перед посе-
вом и делать термошок, регулярно 
подкармливать и профилакти-
чески опрыскивать от болезней 
медьсодержащими препаратами. 
Хорошо зарекомендовал себя пре-
парат «Новосил», с его помощью 
получается очень качественный 
урожай кочанов.

КуЛИНАРНЫе РеЦепТЫ

Кабачки в томатном соусе
Их можно подавать сра-

зу, непосредственно на стол, а 
можно и заготовить впрок.

Зелень петрушки (10 г) 
моют, дают стечь воде, наре-
зают кусочками. Лук (200 г) 
режут и обжаривают в 100 г 
подсолнечного масла до золо-
тистого цвета.

Морковь (300 г) и корень 
петрушки (30 г) моют, очища-
ют от кожицы, вторично моют, 
дают стечь воде, нарезают, 
моют, укладывают в казанок, 
добавляют 50 г подсолнечного 
масла, тушат при помешивании 
до полуготовности.

Спелые томаты (700 г) очи-
щают от плодоножек, моют, 
дают стечь воде, протира-
ют на терке или пропускают 
на мясорубке, затем сливают 
в эмалированную кастрюлю, 
ставят на огонь и кипятят 15 
минут. Добавляют 2 чайные 
ложки соли, 1,5–2 столовые 
ложки сахара, 2 столовые лож-
ки 5-процентного уксуса, 0,5 г 
молотого душистого перца и 
кипятят еще 10 минут.

В подготовленные бан-
ки вливают прокипяченное и 
охлажденное до 70 градусов 
подсолнечное масло (1 столо-
вая ложка на банку емкостью 
0,5 л, 2 столовые ложки – 1 л).

Обжаренный лук, туше-
ные морковь и корень петруш-
ки смешивают с нарезанной 

зеленью. Полученной горячей 
массой фаршируют кабачки, 
укладывают их в подготовлен-
ные банки и заливают горя-
чей томатной заливкой на 2 см 
ниже горлышка. Накрыв банки 
подготовленными крышками, 
устанавливают в кастрюлю с 
подогретой водой, доводят до 
кипения и прогревают в тече-
ние 25 минут при слабом кипе-
нии воды. После прогрева банки 
немедленно укупоривают, про-
веряют герметичность, устанав-
ливают зажимы, опять уклады-
вают в кастрюлю и стерилизуют 
в кипящей воде: пол-литровые 
банки – 60 минут, литровые – 70 
минут. Охлаждение – воздуш-
ное. Зажимы могут быть сняты 
только после стериализации.

При отсутствии зажимов 
во избежание потерь масла при 
стерилизации банки емкостью 
0,5 л следует наполнять на 2 см, 
а емкостью 1 л – на 2,5 см ниже 
верха горлышка и стерилизо-
вать первые – 75 минут, вторые 
– 90 минут. После стериализа-
ции немедленно укупоривают.

* Петухи распевают – на дождь. Если кури-
ца ощипывается, кудахчет – к ненастью.

* Чем зеленее радуга, тем больше будет дождя. 
Если в радуге больше красного цвета, то погода 
прояснится, а если синего – будет ненастье.

* Ворона хохлится – к дождю. Каркает, 
сидя против ветра, то летом будет дождь, а 
зимой – ветер.

* Галки стаями летят – на дождь.

* Чайки много купаются – к ненастью.
* Если дятлы очень слышны – будет дождь.
* Жуки жужжат – к непогоде.
* Если во время хорошей погоды муравьев 

мало видно – жди ненастья.
* Земляные черви выползают наружу – к 

ненастью.
* Если долгое время стояло затишье, а 

потом подул ветер, будет дождь.

* Встречные ветры несут дождь.
* Если после дождя болото зеленеет, то 

будет еще дождь.
* Если от капель дождя на воде образуются 

пузырьки – к продолжительному ненастью.
* Низко, быстро идущие черные облака – к 

затяжному дождю.

Прыгажосць 
перамагае!

Беларускія грацыі заваявалі 10 медалёў 
(2 залатыя, 5 сярэбраных, 3 бронзавыя) 

на дамашнім этапе Кубка свету BSB 
Bank «чэлендж» па мастацкай 

гімнастыцы.
Найлепшы вынік у складзе зборнай Беларусі 

паказала Кацярына Галкіна. У кампазіцыі з мячом 
яна была першая, а выступаючы з абручом, зава-
явала бронзавую ўзнагароду. Таксама трэцяе мес-
ца ёй дасталася ў практыкаванні са стужкай.

На другую прыступку п’едэстала ў практы-
каваннях з мячом і стужкай падымалася белару-
ская спартсменка Аліна Гарнасько. Таксама яна 
заваявала бронзавую ўзнагароду, выступаючы з 
булавамі, і сярэбраны медаль у індывідуальным 
мнагабор’і. У групавых практыкаваннях у 
беларускіх спартсменак тры медалі: два сярэбра-
ныя і адзін залаты.

Што мы ведаем пра 
«Александрыю»?

Як вядома, сапернікам барысаўскага 
БАТЭ ў плэй-оф футбольнай Лігі 
Еўропы будзе ўкраінская каманда 
“Александрыя”. З ёй барысаўчане 
згуляюць за выхад у групавы раўнд 

еўракубка 17 і 24 жніўня.
Каманда “Александрыя” існуе з 1990 года, 

але пад цяперашняй назвай – тры гады. Ва 
ўкраінскай прэм’ер-лізе каманда “Александрыя” 
пасля выхаду з першай лігі гуляе трэці год запар, 
займала 5–6-е месцы, сёлета пакуль знаходзіцца 
сярод аўтсайдараў, інфармуе euroradio.fm.

Каманда даходзіла да паўфінала Кубка Украіны, 
год таму прабілася ў трэці раўнд кваліфікацыі 
Лігі Еўропы, дзе яе перайграў “Хайдук” са Спліта 
з агульным лікам 6:1. Сёлета “Александрыя” 
зноў прабілася ў трэці раўнд, сенсацыйна там 
перайграўшы румынскую “Астру”.

Устрымаліся
Апублікаваны спіс краін, якія 

прагаласавалі за і супраць аднаўлення 
членства Расіі ў Міжнароднай 

асацыяцыі лёгкаатлетычных федэрацый 
(IAAF).

Беларусі ў гэтым 
спісе проста няма – 
прадстаўнікі нашай 
краіны ўстрымаліся ад 
галасавання і не сталі 
на яго рэгістравацца, 
паведамляе tribuna.com.

Лонданскі кангрэс 
IAAF пераважнай 
большасцю галасоў 
пастанавіў працягнуць адхіленне Усерасійскай 
федэрацыі лёгкай атлетыкі. Расія была адхілена 
ад удзелу ў міжнародных спаборніцтвах па лініі 
асацыяцыі ў лістападзе 2015 года з-за гучных 
допінгавых скандалаў.

спеЦИАЛЬНЫЙ РепОРТАЖ

Дом, где  
душе тепло

Говорят, старость становится покоем, когда ее уважают.  
В оздоровительном центре «Лепель», который этим летом открыла 

для пожилых людей компания «ЛОДЭ», об этом не забывают  
ни на минуту. Угадывают и выполняют любые желания постояльцев. 

Наш корреспондент отправилась на берег Лепельского озера,  
чтобы убедиться в этом самостоятельно.

Здесь как на курорте. С берега 
Лепельского озера открывается 
такой вид, что хоть каждый день 
картину пиши. С утра до вечера 
поют птицы, верхушки столет-
них сосен устремлены в небо, в 
траве стрекочут кузнечики, ветер 
разносит аромат луговых цветов 
на всю округу. Для жизни есть 
все: большие, светлые комнаты 
с высокими потолками, удобная 
мебель, кровати с ортопедически-
ми матрацами, под ногами мяг-
кие ковры, для чтения – настоль-
ные лампы, для того чтобы быть 
в курсе всех новостей – интернет 
и телевизор. Спутниковая антен-
на позволяет смотреть множе-
ство каналов. Есть общий зал 
для общения и торжественных 
случаев. Душ и ванну помогут 
принять социальные работни-
ки, в том числе и с медицинским 
образованием. Отведут и в бань-
ку – постояльцы любят «погреть 
косточки», а потом выпить чай, 
настоенный на душистых травах.

Позавтракать можно и на 
веранде, понежиться на утрен-
нем солнце и полюбоваться вида-
ми: с возрастом взгляд все чаще 
устремляется вдаль. Это время 
мудрости, когда понимаешь, что 
молодость и зрелость были отда-
ны детям и работе, а этот возраст, 
именуемый бархатным, надо 
посвятить себе. В комфортных 
условиях, да еще и под опекой 
опытного терапевта (раз в неделю 
медицинский осмотр обязателен) 
– чего еще можно желать! Еду 
всегда можно выбрать по вкусу, 
развлечения – по интересам, лег-
кую гимнастику выполнять по 
физическому состоянию.

– С нас тут пылинки сдувают! 
– говорит Наталья Степановна 
Королёва, бывшая учительни-
ца из Минска, ныне пенсионер-
ка, инвалид II группы. Поздняя 
мозжечковая атаксия настигла ее 
5 лет назад. Управляющий точ-
ными координационными дви-
жениями мозжечок отказался их 
согласовывать, и пришлось пере-
сесть в инвалидную коляску. До 
крайнего отчаяния дело не дошло 
– у Натальи Степановны заме-
чательный муж. Он уверен, что 
у сильных духом людей скепти-
цизм порождает великую силу. 
Жить и бороться!

Королёвы вместе 40 лет. 
Сын Алексей вырос. Работает в 
Ганновере, помогает родителям 
материально. Осуществил их 
давнюю мечту увидеть достопри-
мечательности Европы. Супруги 
побывали во всех европейских 
столицах, отдыхали на море, им 
есть с чем сравнить свое пребы-
вание в «Лепеле».

– Если бы и захотел придрать-
ся, то не к чему, – говорит Сергей 
Леонидович Королёв, подпол-
ковник в отставке. – Персонал 
радушный и вышколенный, забо-
тятся о нас, как о родных. Такое 
чувство, что приехали на отдых 
к близким людям, которые в тебе 
души не чают. Сон здесь уди-
вительный, а воздух – нигде в 
Европе такого нет!

Пожилые люди довольно 
часто живут воспоминаниями, 
прошлое с годами постепенно 

окрашивается в теплые, радуж-
ные тона. И надо уметь их слу-
шать, не замыкаясь, не уходя в 
себя, поддерживать беседу. Ольга 
Николаевна Королёва, испол-
няющая обязанности заведую-
щей в оздоровительном центре 
«Лепель», разговорит любого 
молчуна. У нее большой опыт 
общения – 11 лет она была дирек-
тором детского приюта в городе 
Лепеле.

– Пожилые люди – те же дети, 
– делится она своими мысля-
ми, – их морщинки обозначают 
места, где раньше были улыбки. 
Поэтому наша задача – видеть их 
в хорошем настроении каждый 
день. А для этого надо трудить-
ся. И душевно даже больше, чем 
физически.

Для супругов Королёвых 
было сюрпризом встретить среди 
администрации однофамилицу.

– А это чтобы все прошло 
по-королевски, – пошутила Ольга 
Николаевна.

– Мне выдали лодку напрокат 
и облачили, как короля, – рас-
сказывает Сергей Леонидович. 
– Спасательный жилет надели, 
кепку с козырьком, перчатки, 
чтобы веслами мозолей на руках 
не натер. Потихоньку рыбачу, 
Наталья сидит в кресле на берегу, 
и от нее не отходят сотрудни-
цы. То ягод ей лесных принесут, 
то воды, то ноги укроют – ведь, 

несмотря на теплую погоду, кро-
вообращение в конечностях у 
человека, который почти не дви-
гается, совсем другое. Наблюдаю 
за всем этим – и мне приятно. 

Почтенный возраст предо-
ставляет возможностей не мень-
ше, чем юность, просто в других 
одеждах, верят в оздоровитель-
ном центре «Лепель». Здесь гово-
рят, что хотят дать обитателям 
оздоровительного центра радост-
ный дом и теплую домашнюю 
обстановку. В «Лепеле» есть даже 
так называемая домашняя цер-
ковь. Те, кто приезжает сюда, не 
будут обделены ни заботой, ни 
лаской, ни общением. А к услугам 
родственников – гостевой домик.

Территория оздоровительно-
го центра напоминает дендрарий, 
на 2 гектарах нельзя заблудиться, 
зато можно столько всего увидеть: 
альпийские горки, фруктовый сад, 
скамеечки, беседки, аллеи, доро-
гу к пристани, массу редких рас-
тений. Зимой, когда все вокруг 
занесет снегом, будут другие раз-
влечения. О температуре в жилых 
комнатах можно не беспокоиться: 
своя котельная запасла дров для 
создания почти тропических усло-
вий. Но сотрудники знают, что 
главное – это душевное тепло, в 
котором люди в младенчестве и в 
возрасте нуждаются больше, чем в 
чем-либо другом.

Лилия ЛОМСАДЗЕ.

Узаемадапамога
Дапамагу шматдзетным, маламаёмным абуткам, адзеннем і іншым чынам. Тэл. 8-029-191-11-87 (Velcom).
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